
No sirds uz sirdi Ventspilij.
Pie vecajiem jūras 
vilkiem

22. aprīlī – 
uz Lielo talku!

Ej un strādā, 
tad tev būs!

Ventiņi vēl neapjauš, 
ka viņi ir liels spēks
Saruna ar Vigo Sviķekalnu
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Ventspilnieks.lv katram 
savam lasītājam vēl 
priecīgas, gaišu cerību 
un labu brīnumu pilnas 
Lieldienas!

Un, ja reiz tā, tad varbūt pienācis labu brī-
numu laiks arī Ventspilij un ventspilniekiem. 
Iepriekšējā numurā stāstījām par biedrību 
“Ventspils uzplaukumam”, kura, pat īsti vēl 
nesākusi darbu, jau ir palīdzējusi gan vairā-
kām ģimenēm, kurās aug bērni ar īpašām 
vajadzībām, gan pansionātam “Selga”, gan 

Priecīgas Lieldienas!
Pirmajā svētdienā pēc pirmā pavasara pilnmēness visa kristīgā pasaule svin Lieldienas – Jēzus Kristus 
augšāmcelšanos trešajā dienā pēc krustā sišanas. Tas ir nozīmīgākais un priecīgākais baznīcas notikums. 
Priecīgs notikums tas ir arī ikvienam no mums. Jo Lieldienu pienākšana skaidri un nepārprotami liek 
saprast – pavasaris jau ir tepat rokas stiepiena attālumā! Pat ja laukā valda vēsums, pūš ass vējš vai 
griežas cīruļputeņa pārslas, mēs skaidri zinām – pavasaris būs! Ne velti Lieldienas kopš seniem laikiem 
svinētas kā pavasara atnākšanas svētki. Lieldienas ir arī cerības laiks, un visa kristīgā pasaule Lieldienu 
notikumā saskata brīnumainu norisi. Augšāmcelšanās ir kaut kas absolūti pārcilvēcisks, mistisks, liels, kaut 
kas tāds, kas parāda: Dievs dara brīnumus. Lieldienas saka – brīnumi notiek!

“Žēlsirdības mājai” un sniegusi atbalstu vēl 
citām labām lietām. Kāpēc par to runājam 
tieši Lieldienu laikā? Tāpēc, ka šī biedrība ir 
cerība ikvienam, kuram vajadzīga palīdzība, 
kuru valsts vai vietējā vara to vai citu iemeslu 
dēļ negrib vai nespēj sniegt. Tāpēc, ka virkne 
Ventspils ostā strādājošu uzņēmumu, to skai-

tā AS “Ventbunkers,” AS “Baltijas Ekspresis”, 
AS “Unifreight Logistics”, AS “Ventspils tirdz-
niecības osta”, AS “Kālija parks” un vēl citi, 
ievērojamas naudas summas atvēl labda-
rībai, nevis sadala visu peļņu dividendēs. 
Rezultātā kādam bērnam ir dzirdes aparāts, 
kāds cits varējis veikt pietiekami dārgu, valsts 

neapmaksātu ārstēšanos, vēl kādam talantī-
gam bērnam iegādāts mūzikas instruments, 
vēl kādai ģimenei līdzēts salabot mājas grūs-
tošo jumtu – šo uzskaitījumu varētu turpināt 
vēl ilgi. Kādam tas varbūt šķitīs sīkums, kāds 
cits vienaldzīgi paraustīs plecus, bet katrs, 
kuram ticis palīdzēts, ieguvis arī cerību labā-
kai rītdienai. Ikvienam ir iespēja atnākt uz 
biedrības “Ventspils uzplaukumam” biroju 
Saules ielā 19 katru dienu no pulksten 10.00 
līdz 17.00, izņemot svētdienas. 

Kas Ventspilij senajos laikos un arī mūs-
dienās atnesa uzplaukumu? Tā ir Ventspils 
neaizsalstošā osta un, protams, cilvēki, kuri 
tajā strādā. Tādēļ šajās Lieldienās ļoti gri-
bas cerēt, ka ostas uzņēmumi mākslīgi liktu 
šķēršļu vietā no pilsētas varas turpmāk 
gūs visu iespējamo atbalstu. Jo no kurie-
nes pilsētas makā birst ienākumu lauvas 
tiesa? No ostas un ostas uzņēmumiem. Tikai 
AS “Ventbunkers” vien Ventspils pašvaldī-
bas budžetā 2015.  gadā iemaksāja vairāk 
nekā vienu miljonu eiro, un tas nudien nav 
mazs skaitlis. Ventspils ostas uzņēmumos 
tiek nodrošinātas darba vietas ļoti daudziem 
ventspilniekiem. Un arī tas nav maz. Būtībā 
no tā, cik labi veicas ostai, atkarīgs arī tas, 
cik labi dzīvos pilsēta. Tiesa, pēc sarunām 
ar ventspilniekiem dažkārt šķiet, ka slave-
nā ielas bruģa vietā cilvēki labprātāk gribētu 
vairāk iejūtības un tīri cilvēcīgas sapratnes. 
Gribas cerēt, ka tā arī būs.

Jo Lieldienas ir cerības laiks. Lieldienas 
saka  – brīnumi notiek. Ventspilnieks.lv kat-
ram savam lasītājam vēl priecīgas, gaišu 
cerību un labu brīnumu pilnas Lieldienas! 
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Izdevējs: 
Biedrība “Par taisnīgumu un atklātību”

22. aprīlī klāt Lielā talka! Aivaram 
Lembergam ir uzskats, ka Lielajai talkai 
Ventspilī nav jānotiek, jo Ventspils ir tīra 
un sakopta… Tāpēc 22. aprīlī uz Lielo 
talku aicinām ārpus pilsētas teritorijas.

Latvijas televīzijas raidījums de facto nesen ziņoja, ka Korupcijas novēršanas un 
apkarošanas birojs (KNAB) ir sācis pārbaudi par administratīvo resursu izmantošanu 
aģitācijai. Pārbaudīti tiek vairāki video Ventspils pilsētas domes portālā, kuros vie-
tējās valdošās partijas “Latvijai un Ventspilij” līderis Aivars Lembergs slavē sevi un 
sava saraksta kandidātus, kā arī nopeļ iespējamos konkurentus gaidāmajās pašval-
dību vēlēšanās

Ventspils osta šā gada pirmajā ceturksnī pēc ilgstošas pārkrauto kravu apjoma 
lejupslīdes piedzīvojusi nopietnu darbības pieaugumu, par 17% pārsniedzot pagāju-
šā gada rādītājus, un tas lielākoties noticis, pateicoties ostā strādājošajiem Rūdolfa 
Meroni pārvaldītajiem uzņēmumiem. Īpaši nozīmīgi Ventspils ostas kravu pieaugu-
ma pieaugumā bijuši “Baltijas asociācijas – transports un loģistika” (BATL) ietilpstošo 
uzņēmumu darbības rādītāji, kas kāpinājuši pārkrauto kravu apjomu par 52%, bet 
atsevišķi uzņēmumi pat vairāk nekā divas reizes.

Par pašvaldību vadītāju 
kampaņām maksā paši 
iedzīvotāji?

Kopumā KNAB sācis jau desmit pārbau-
des par administratīvo resursu izmantošanu 
aģitācijai, tajā skaitā arī saistībā ar Ventspili. 
Konstatēts, ka Ventspils domes mājaslapā ir 
ievietota informācija, kas satur slēptās aģitā-
cijas pazīmes. “Šobrīd notiek pārbaude. Pēc 
tās pabeigšanas mēs varēsim izdarīt loģisku 
secinājumu, vai šis materiāls tika ievietots ar 
mērķi mudināt vēlētājus balsot par vai pret 
konkrētu deputātu kandidātu vai politisko 
partiju, vispār cik pamatoti ir ielikti šie mate-
riāli, kas varētu būt, ka atbilst šīs slēptās aģi-
tācijas pazīmēm,” raidījumam de facto stās-
tīja KNAB Politisko organizāciju finansēšanas 
kontroles nodaļas vadītāja Inga Jaunskunga.

Vairākos Ventspils domes portālā ievietotos 
video vietējās valdošās partijas “Latvijai un 
Ventspilij” vadītājs Aivars Lembergs, kuram 
drošības līdzeklis kriminālprocesā liedz pil-
dīt domes priekšsēdētāja pienākumus, stās-
ta par to, vai pats kandidēs vēlēšanās, slavē 
savas partijas biedrus un peļ kandidātus no 
citiem sarakstiem. Vienā video Lembergs 
uzskaita partijas biedrus, kuri būtu labā-
ki kandidāti uz Ventspils vadīšanu nekā trīs 
partiju kopīgā saraksta līderis Ģirts Valdis 
Kristovskis.

Savukārt par domes darbu atbildīgais vice-
mērs Didzis Ošenieks raidījumam skaidro-
ja, ka juridiski Lembergs ir viens no domes 
deputātiem un Attīstības komitejas vadītājs. 
Tieši tādā statusā viņš arī sniedzot video 
redzamās preses konferences. Ošenieka 

kungs tur nekādu priekšvēlēšanu aģitāciju 
neredzot. 

Jāpiebilst, ka līdz šim sodi par tādiem 
pārkāpumiem nav bijuši bargi, jo regulē-
jums bija jauns, bet tagad tas varētu mainī-
ties. Inga Jaunskunga raidījumā norādīja, ka 
“administratīvā atbildība ir līdz 700 eiro, un, 
ja mēs konstatēsim, ka šī ir tāda apzināta rīcī-
ba, un varbūt, ja tā notiks ilgstoši, pēc mūsu 
kaut kādiem pieprasījumiem nenotiks reak-
cija, tad mēs, protams, to visu ņemsim vērā, 
piemērojot šo atbildības mehānismu”.

Arī citu pilsētu mēriem tīk izmantot admi-
nistratīvo resursu priekšvēlēšanu kampaņās. 
Viens no instrumentiem, kas palīdz pašvaldī-
bas vadībai atgādināt par sevi iedzīvotājiem, 
ir regulārs pašvaldības izdevums. Likums aiz-
liedz pašvaldību avīzēs publicēt intervijas ar 
deputātu kandidātiem mēnesi pirms vēlē-
šanām. Līdz tam domju izdevumiem rokas ir 
brīvākas. Bieža parādība esot domes priekš-
sēdētāja sleja ar bildi. Tiesa, saskaņā ar rai-
dījumā teikto domes avīzes un mājaslapas 
nav vienīgā tribīne, kuras izmanto mēri. 
KNAB sola pievērst uzmanību tam, ka vairā-
kas pašvaldības pēdējā nedēļas nogalē pirms 
vēlēšanām plānojušas rīkot pilsētas, novada 
vai pat kaut kādus jaunizdomātus svētkus. 
Ierunāt reklāmas ar aicinājumu šos pasāku-
mus apmeklēt pašvaldību vadītāji, kuri atkal 
kandidē, nedrīkstēs. Savukārt, uzstājoties uz 
skatuves, viņiem būs aizliegts aģitēt par sevi 
vai savu partiju. 

22. aprīlī ventspilnieki 
dosies uz Lielo talku

Vēlams iepriekš pieteikties, lai sarūpētu 
pietiekamā daudzumā cimdus un maisus.

Pieteikšanās:   Ojārs Grīnbergs: tālrunis 
29274307; ogrinbergs@gmail.com.

2. vieta 
Jau ceturto gadu Nacionālās apvienības 

Ventspils nodaļa Lielās talkas ietvaros pieda-
lās kopā ar Ventspils novada Tārgales pašval-
dības vadību un iedzīvotājiem Liepenes plud-
males sakopšanā. Talka sāksies plkst.  9.00. 
Pulcēšanās Ventspils novada Liepenē pie 
publiskās piebrauktaves jūrai. Liepeni izvēlē-
jāmies tāpēp, ka Ventspils pilsētā sakopšana 
nenotiek talkas dienā, bet Liepene atrodas 
aptuveni 12  km no Ventspils, skaistā vietā, 
kur pilsētnieki vasarās bieži brauc atpūsties 
dabiskajā, nesamākslotajā  vidē. 

Visu nepieciešamo darbam – maisus, cim-
dus, transportu gružu aizvešanai – nodrošina 
pagasts... mūsu darba rokas, savienojot liet-
derīgo ar patīkamo (2–4 stundu pastaiga gar 
jūras krastu, piejūras mežu). Pēc darba mēs 
parasti visi pulcējamies vietējā mežsarga 
pārvaldītajā kempingā, kur cienājamies gan 
ar līdzi paņemto, gan pagasta vadītāja saga-
tavoto (zupa, šašliks un tml.), risinot kopējas, 
interesantas sarunas. 

Pieteikšanās: Bruno Jurševics, tālrunis 
27759559; bruno.jursevics@inbox.lv. 

1. vieta
Aicinām visus, kas mīl jūru, kāpas un vēlas 

baudīt jaukā biedru grupā spirgto jūras gaisu, 
pulcēties no plkst. 9.30 līdz 10.00 autostāv-
laukumā uz vecā Užavas ceļa pie Lemberga 
hūtes, lai kopīgi dotos uz NATO nobrauktu-
ves rajonu.

Attīrīsim pilsētas pludmalei piegulošo kāpu 
zonu, jūras krastu no ventspilnieku sastrādā-
tajiem nedarbiem. Attīrīsim priežu mežu no 
padomju armijas atstātajiem labumiem. Pēc 
svētīgi padarītā  darba ap plkst. 12.00 nobau-
dīsim lauku virtuves vārītu zupu, ko sarūpē-
jušas Vārves pagasta saimnieces, un padalīsi-
mies ar dienas iespaidiem un ar kopēju nofo-
tografēšanos piemiņai.

Aicinām līdzi gan lielos, gan mazos savas 
ģimenes locekļus, draugus, kaimiņus, un 
neaizmirsīsim paņemt līdzi arī savus mājas 
mīluļus suņus.

“Baltijas asociācijas – transports un loģistika” 
uzņēmumi strauji kāpina kravu apgrozījumu

Apstākļos, kad Ventspils brīvosta jau vairā-
kus gadus piedzīvo pārkrauto kravu apjoma 
lejupslīdi, tas ir patiešām ievērojams sasnie-
gums. BATL prezidente Inga Antāne uzsver: 
“Tranzīta nozare ir viena no svarīgākajām 
Latvijas tautsaimniecības nozarēm ar tiešu 
ietekmi uz mūsu valsts attīstību. Tāpēc mums 
jādara viss, lai veicinātu mūsu ostu attīstību, 
jo tieši tur ir milzīgs darbaspēka potenciāls 
un konkurētspējīga atalgojuma iespējas. Šā 
gada darbības rādītāji liecina, ka BATL nostā-
ja ir bijusi pareiza un mērķtiecīgi fokusēta, 
ļaujot uzņēmumiem iegūt jaunus tranzīta 
kanālus.”

Pārkrauto kravu apjoma pieaugumu pie-
dzīvojuši pilnīgi visi BATL uzņēmumi, arī tie, 
kas nodarbojas ar naftas produktu pārkrauša-
nu. “Ventbunkers” trīs mēnešos kopā pārkrā-
vis par 14% vairāk kravu nekā gadu iepriekš, 
sasniedzot 850 tūkstošus tonnu un nopietnā-
ko pieaugumu piedzīvojot februārī, kad pār-
krauts par 43% vairāk tumšo naftas produk-
tu un par 56% vairāk gaišo naftas produktu.

Beramkravu un ģenerālkravu stividors 
Ventspils tirdzniecības osta pārkrauto kravu 

apjomu audzējusi par 40% līdz 806  tūksto-
šiem tonnu. Veiksmīgākais mēnesis bijis 
marts, kad pārkrauts par 141% vairāk nekā 
pērn. 

Vairāk nekā divas reizes kravu apjomi pie-
auguši ogļu terminālī Baltic Coal Terminal, 
sasniedzot 1,237  miljonus tonnu, kas ir 
par 111% vairāk nekā pagājušajā gadā. 
Vislielākais kravu pieaugums piedzīvots jan-
vārī, kad pārkrauts par 449% vairāk nekā 
2016. gada pirmajā mēnesī. 

BATL prezidente Inga Antāne: “Šie skait-
ļi skaidri parāda, ka Ventspils ostai un tajā 
strādājošajiem uzņēmumiem ir nākotne, un 
tikai no mums pašiem atkarīgs, vai kravu pie-
auguma tendence turpināsies un cik tā būs 
noturīga. Tāpēc mēs nedrīkstam riskēt ar bez-
darbību, nepārdomātiem lēmumiem tranzī-
ta koridora attīstībā un bremzēt jaunu kravu 
piesaistes centienus.” 

Savukārt dzelzceļa kravu pārvadātājs 
“Baltijas Ekspresis” šā gada pirmajā ceturk-
snī savas darbības rādītājus vairāk nekā trīs-
kāršojis. Ja pērn pirmajā ceturksnī tas pārva-
dāja kravas 911  898  tonnu apmērā, šogad 

sasniegtas jau 3  124  879  tonnas, kas ir 
rekords visā uzņēmuma pastāvēšanas laikā. 

Vislielākais pieaugums piedzīvots martā, 
kad kravu pārvadājumu apjoms palielinā-
jās pat vairāk nekā 4 reizes un sasniedza 
415% salīdzinājumā ar 2016.  gada martu. 
Turklāt kravu pieauguma temps bijis ar pie-
augošu dinamiku  – salīdzinot ar iepriekšējo 
gadu, janvārī pārvadājumu apjoms sasnie-
dzis 310%, bet februārī – 316%. 

Uzņēmuma plānos ir līdz gada beigām 
pārvadāt vairāk nekā desmit miljonus tonnu 
kravu. Šis apmērs būs lielākais kompānijas 
pastāvēšanas vēsturē, un, lai šādu pārvadāju-
mu apjomu varētu sasniegt, ir radītas 40 jau-
nas darba vietas.

““Baltijas Ekspresis” piedzīvo strauju 
izaugsmi – pāris mēnešos uzņēmumā vidēji 
diennaktī nosūtīto vilcienu skaits palielinājies 
no 5 līdz 18  kravas vilcieniem katru dienu. 
Atbilstoši apjoma pieaugumam mēs esam 

palielinājuši strādājošo skaitu līdz 241  dar-
biniekam un sadarbībā ar Rīgas Valsts tehni-
kumu Ventspilī esam organizējuši apmācības 
programmu, kurā dzelzceļnieku profesijas 
pamatus apgūs 14  jaunieši. Gada griezumā 
darbinieku skaits palielinājies par 30%, bet 
vidējā darba samaksa – par 24%, sasniedzot 
1492 eiro. Uzņēmuma ražošanā algas pieau-
gušas par 28%,” stāsta “Baltijas Ekspreša” 
valdes priekšsēdētājs Māris Bremze. 

Savukārt Inga Antāne norāda, ka kravu 
pārvadātāja pārsteidzošie darbības rezultā-
ti atspoguļojas arī Ventspils ostā strādājošo 
uzņēmumu pārkrauto kravu apjomu pieau-
gumā, ļaujot tranzīta nozarei piedzīvot rene-
sansi. “Mērķtiecīgais darbs ir vainagojies 
panākumiem. Kā redzam, kravu pieaugu-
mam ir visciešākā saistība ar tranzīta noza-
res uzņēmumos strādājošo darbinieku skaita 
palielināšanos, kā arī ar viņu darba atalgoju-
ma kāpumu,” saka Inga Antāne. Kravu pieaugumam ir visciešākā 

saistība ar tranzīta nozares uzņēmumos 
strādājošo darbinieku skaita 
palielināšanos, kā arī ar viņu darba 
atalgojuma kāpumu.
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 turpinājums 5. lpp.

Uzņēmējdarbība kā dzīvesveids
 “Lielo uzņēmumu īpašnieki un vadītāji, 

atzīst viņi to vai ne, ar laiku pārvēršas par 
visnotaļ garlaicīgām naudas pelnīšanas un 
no tās daudzuma izrietošās varas iegūša-
nas mašīnām. Man uzņēmējdarbība nozīmē 
pavisam ko citu – radošu dzīvesveidu, iespē-
ju caur to izpausties kā personībai. Ne vien-
mēr tas līdz šim ir izdevies, bijuši kāpumi un 
kritumi, bet nekad nav kremtusi vilšanās par 
izvēlēto ceļu. Pēc izglītības esmu inženieris 
mehāniķis, darba gaitās apguvis milzumu 
zināšanu un pieredzes citās nozarēs. Esmu 
ne vien dzimis Ventspilī, bet visu mūžu jūtos 
tai nedalīti piederīgs un līdz šim caur savu 
darbu – arī vajadzīgs. Bet pēdējā laikā diem-
žēl nepamet sajūta, ka man līdzīgie sava 
ceļa gājēji un nestandarta viedokļu paudē-
ji pilsētas varai sāk traucēt. Tā savu objektu 
būvei vai restaurācijai, pakalpojumu sniegša-
nai dažādos iepirkuma konkursos labprātāk 
izvēlas “vienreizlietojamos”, paklausīgākos 
un lētākos līgumslēdzējus no citām pilsētām, 
pašu ļaudis tādējādi netieši lemjot emigrā-
cijai un bezdarbam,” Vigo vārdos izskan ne 
vien sarūgtinājums, bet arī nosodījums par 
šādu attieksmi. 

Vecāku dotā latviskuma odere
Uzņēmējs nenoliedz, ka reizēm viņu, lat-

viešu leģionāra dēlu, biznesā uz rīcību mudi-
nājis nevis auksts darījuma izdevīguma aprē-
ķins, bet nereti arī, tā teikt, patriotiskas emo-
cijas. Viņš nešaubās, ka tās laikam taču nāk 
līdzi no vecāku dzīves piemēra. Kad tēvs pēc 
Staļina filtrācijas nometnēm un vergu darba 
urāna bagātināšanas rūpnīcā fiziski salauzts 
atgriezies dzimtajā Puzes pagastā, bijis 
skaidrs, ka tur uz palikšanu dažādu apstākļu 
dēļ nav ko cerēt. Vecāki nojaukuši uz to laiku 
jau trīssimt gadu izturējušo savu tālo senču 
celto koka māju, pārveduši to uz Ventspili, 
Inženieru ielu, un salikuši kopā no jauna. Pēc 
tam tā apmūrēta ar tolaik pieejamajiem sili-
kāta ķieģeļiem un kalpo Vigo ģimenei jopro-
jām. Droši vien izauklēs arī mazbērnus – pir-
mos dvīnīšus jaunākās meitas Unas ģimenē 
Vigo pagājušajā gadā jau sagaidījis. 

“Negribu tēlot sentimentālu romantiķi, bet 
šī māja ar siltu trīssimtgadīga koka oderi man 
savā ziņā liek domāt par latviešu tautas rak-
sturu – arī mēs esam pratuši zem svešu varu 
nereti piespiedu kārtā būvētas fasādes tikpat 
dziļi apslēptu, bet tomēr saglabāt savu latvis-
ko būtību. Viena no šīs būtības izpausmēm, 
manuprāt, ir latviešu un pirmām kārtām var-
būt tieši kuršu dziņa būvēt laivas un kuģus – 
zvejai un tālākiem ceļojumiem. Padomju 
vara šo tieksmi visādi slāpēja un pat apkaro-
ja, jo atļaut laivas, kuterus un jahtas nozīmē-
tu dot ļaudīm vismaz relatīvu brīvību,” Vigo 
atsauc atmiņā laiku, kad 2009. gadā radusies 
iespēja piepildīt senu jaunības dienu sapni – 
kopā ar vēl kādu atbalstītāju nodibināt uzņē-
mumu Ventspils kuģu būvētava. Toreiz viņam 
jau bijusi celtniecības un tūrisma firma, uz 
tās bāzes bijušajās padomju atmijas noviet-
nēs netālu no kādreizējiem Hercoga Jēkaba 
kuģubūves dokiem Vigo kopā ar prasmīgiem 
amatniekiem un domubiedriem sācis kapitā-
li pārbūvēt ārzemēs būvētus lietotus kuterus 

Ventiņi vēl neapjauš, 
ka viņi ir liels spēks
Ventspilnieks Vigo Sviķekalns jau ceturtdaļu gadsimta darbojas tū-
risma, kuģubūves, celtniecības, pakalpojumu un preču tirdzniecības 
biznesā, sevi šajās jomās uzskatot par mazo uzņēmēju. Jautāts, kāpēc 
daudzajos gados kādā no tām nav izaudzis līdz lielo vai vismaz vidējo 
rangam, viņš bez uzspēles attrauc, ka nekad sev nav izvirzījis mērķi 
par tādu kļūt. Turklāt tagad ekonomiskā un politiskā gaisotne pilsētā 
tāda, ka pat mazo statusā noturēties ir grūti, piesardzīgi vērtēja Vigo. 

un laivas, piemērojot tos civilām izklaides un 
atpūtas vajadzībām. Iesākumā tas bijis vairāk 
sirdsdarbs, arī pašu amata prasmju pārbaude, 
ne peļņas avots. 

“Toreiz bija doma šo biznesu vērst plašu-
mā, jo cilvēki taču pamazām kļuva turīgāki, 
principā daudzi varēja jau atļauties ne vien 
automašīnu, bet arī jahtu. Mēs no paša sāku-
ma pierādījām, ka varam būvēt un pārbūvēt 
ne sliktāk  kā somi, zviedri vai norvēģi. Taču 
pasūtījumi apsīka, līdz ar to arī finansējums,” 
Vigo apgalvo, ka arī pēc šādas pieredzes 
nemainīga palikusi vēlēšanās iesākto turpi-
nāt citviet Ventspilī. 

Jūrasbraucēji neklanās glumai varai
Vigo nav pētījis, vai Sviķekalnu senčos ir 

bijuši zvejnieki un jūrasbraucēji. Droši vien 
nē, arī pats uzņēmējs nav rāvies nokļūt 
darbā uz zvejas vai tālbraucēja kuģa, jo 
padomju gados to vienalga būtu aizšķērsoju-
si tēva nepareizā biogrāfija. Bet laivas, kute-
ri un jahtas viņu fascinējušas vienmēr  – kā 
no koka, metāla vai plastmasas iespējams 
radīt ko tādu, kas kopā ar cilvēku spēj stāvēt 
pretī jūras un okeānu mežonīgajam spēkam. 
Strādājot administratīvo darbu toreiz lepna-
jā un bagātajā kolhozā Sarkanā bāka, ik pa 
laikam rāvies pavērot, kā dokā un darbnīcā 
strādā teju 300 kuģu remontētāju un pārbū-
vētāju, kā turpat atsevišķā nostūrī koka laivas 
ar tēvutēvu gudrību un prasmīgām rokām 
rada sirms lībiešu izcelsmes meistars Didriķis 
Valts un viņa mācekļi. 

“Bez domas, ka zināšanas kādreiz noderēs 
arī praksē, kopš agras jaunības esmu studējis 
literatūru par laivu un jahtu būvi, to aprīko-
jumu, navigācijas un citām jūras gudrībām. 
Tas tiešām bija interesanti! Neaizmirstami 
bija veco zvejnieku un .jūrasbraucēju piedzī-
vojumu stāsti, kas nereti skanēja kā leģen-
das – gribi tici, gribi ne... Kopš zvejnieku kol-
hozi ar visu milzīgo floti, remonta un apkal-
pes infrastruktūru ir aizgājuši pa skuju taku, 
kas nācis vietā, lai latvieši nepārstātu būt par 
jūras arājiem un tālbraucējiem,” Vigo par to 
nereti ir aizdomājies gan pats, gan kopā ar 
citiem entuziastiem. Jo jūra, viņaprāt, nekad 
nav bijusi tikai maizes un pavalga pelnīšanas 
vieta – tā veidojusi un rūdījusi tautas raksturu 
un garu, devusi tai stiprību pastāvēt arī jeb-
kādu politisku un ekonomisku negaisu laikā 
tepat krastā. Īsti jūrasbraucēji nekad neklanī-
sies glumai varai vai resnam naudasmaisam, 
izslēgts. Varbūt tāpēc tagadējie tautas psei-
dovadoņi tik maz dara jūrniecības un zvej-
niecības stiprināšanai, neticot sazvērestības 
teorijām, reizēm tomēr par situāciju Ventspilī 
ir aizdomājies Vigo. 

 Pastāvēs, kas pārmainīsies
Uzņēmēju nav atstājusi doma, ka ar aizgā-

jušajiem laikiem saistīto jūrniecības un zvej-
niecības uzplaukumu (varbūt tikai kvantitatī-
vo, bet tomēr) un vēlāko pagrimumu tagad 
varētu kompensēt ar kuģu un laivu būvēša-
nu, pašmāju un ārzemju jahtu apkalpoša-
nu. Diemžēl tie pagaidām ir ne visai sekmī-
gi, galvenokārt privātpersonu, centieni, bez 
jūtama vietējās varas atbalsta. Vigo savulaik 
piedalījies Ventspils jahtkluba dibināšanā un 

Zilā karoga iegūšanā Jahtu ostai, gaidījis un 
nav sagaidījis jūtamu pašmāju īpašniekiem 
piederošo peldlīdzekļu skaita pieaugumu. 
Jahtklubs pirms gadiem desmit nomiris dabī-
gā nāvē. Neraugoties uz to, ka pilsētas tēvs 
dibināšanas reizē par klubu priecājies kā par 
zelta pogu pie Jahtu ostas baltā mundiera. 
Bet laikam ātri attapis, ka šis spīdums kabatu 
ar skanošo nepilda, un cauri bijis. Nesaprasta 
palikusi patiesība, ka cilvēku saradošanai ar 
jūru jāpaiet gadiem, un panākumi varbūt 
atnāks tikai pie nākamajām paaudzēm. 

“Bet kādreiz taču Ventspils mācību ies-
tādēs bija viktorīnas Vai tu mīli jūru?, bērni 
sacentās mezglu siešanā, pētīja un godinā-
ja Latvijas slaveno jūrnieku piemiņu. Nav tā 
visa, jo šīs nodarbes ātru un skaļu slavu pil-
sētai nenes. Bet Ventspils dome bez ārišķī-
bām nevar dzīvot, sen zināms. Var jau būt, ka 
sniegpulkstenīšu dēstīšanā uzstādītais Ginesa 
rekords kādam izsauks īslaicīgu patriotisma 
niezi, bet talantīgo bērnu atbalstam izlietota 
šī nauda noteikti dotu vairāk, nākotnei,” Vigo 
mēdz būt arī skarbi ironisks.

Nebūdams jaunībā mācīts jūrnieks 
un tomēr sekmīgi apguvis kuģu vadīša-
nu, kuģu būvēšanas zinības Vigo Sviķekalns 
tāpat mēģinājis apgūt gan pašmācības ceļā, 
gan prestižos kursos, semināros un izstādēs 
Francijā, Vācijā, Itālijā, Zviedrijā un Somijā, 
kur bijusi iespēja tikties un saņemt konsul-
tācijas no pasaules līmeņa speciālistiem šajā 
nozarē. Tagad tās viņam galvā tādā apjomā 
un kvalitātē, ka pat no ārzemēm tiek saņem-
ti lūgumi konsultēt turieniešus tīri specifiskos 
jautājumos, ar ko vietējie netiek galā. Kad 
vēlāk jahtu būves process tomēr ticis atsākts 
pilsētas teritorijā, blakus jahtu un zvejas 
ostām, Vigo kopā ar saviem lieliskajiem palī-
giem no nulles uzbūvējis divus kuterus, 12 un 
7 metrus garus – vienu Vācijas, otru Zviedrijas 
tirgum. Mazākais no tiem darbināms ar elek-
trību, ko ražo saules baterijas. Lielu palīdzī-
bu šajā neierastajā darbā kutera būvētājiem 
sniedzis Ventspils biznesa inkubatora vadītājs 
Salvis Roga, arī Ventspils augstskolas zināt-
nieki. Diemžēl arī šoreiz kuģubūvi pārtraucis 
finansējuma apsīkums. Pavisam Vigo virsva-
dībā uzbūvētas vai kapitāli pārbūvētas 27 lai-
vas un kuteri, daudzi no kuriem vēlāk guvuši 
starptautisku atzinību. Kad šis darbs varētu 
vēlreiz un kaut cik stabili atsākties, uzņēmē-
jam pagaidām nav ne jausmas. Viņš atklāj, 
ka attālākos plānos bijis ne vien pārdesmit 
metru garu jahtu, bet arī varena katamarā-

na būve, ko varētu izmantot, piemēram, ar 
autobusu uz Ventspili atbraukušo tūristu izvi-
zināšanai gar piekrasti vai pat līdz Kolkai un 
Liepājai. Diemžēl pašvaldība tādus pasūtītā-
jus negrib vai nespēj piesaistīt, arī palīdzēt 
radīt apstākļus tādu izpildei ne. 

Pašmāju uzņēmēji paliek aiz borta
 “Darba dzīvē neilgu laiku esmu bijis gan 

liela uzņēmuma galvenais inženieris, gan 
slimnīcas galvenā ārsta vietnieks, pat par 
pasniedzēju strādāju profesionāli tehniska-
jā skolā. Taču vislielāko gandarījumu guvu, 
kā uzņēmējs piedaloties Ventspilij unikā-
lu objektu būvē. Varbūt sakritība, bet arī tie 
saistīti ar ūdeņiem  – strūklaka Saules laivi-
ņas jaunpilsētā, ūdens kaskāde Lāses pie 
Ventspils augstskolas, pludmales aprīkoša-
na. Darbi nebija grandiozi pēc mērogiem, 
bet bezgala interesanti ar savu tehnisko risi-
nājumu, kam Latvijā toreiz nebija analogu. 
Strūklakas mani saveda kopā ar izcilo tēl-
nieku Gļebu Panteļejevu, ar mākslinieci Intu 
Bergu un daudziem, daudziem citiem intere-
santiem cilvēkiem. Tas bija laiks, kad pasū-
tītāji pilsētas vadības personā vēl mēdza 
ieklausīties radošo cilvēku un tiešo darba 
darītāju priekšlikumos projektu darba gaitā 
uzlabot. Tagad jūtams, ka pašvaldības biro-
krātija savā augst- un taisnprātībā uz to vairs 
neiet, tiešām žēl.” 

 Bet visvairāk Vigo kremt domes formāli it 
kā pareizā, bet pēc būtības vietējos uzņēmē-
jus diskriminējošā iepirkumu kārtība, kuras 
iznākumā bieži vien ar dempinga cenām 
darbu pasūtījumi tiek atdoti citu pilsētu un 
novadu ļaudīm. 

“Es neticu, ka šo procesu nevar sakārtot 
vietējiem uzņēmējiem pozitīvā veidā. Vaina, 
manuprāt, ir negribēšanā, jo līdzšinējā kār-
tība paver iespēju slēptā ceļā izrēķināties ar 
netīkamiem pretendentiem no Ventspils,” 
pārliecināts Vigo, apsverot iespēju kuģu būvi 
nākotnē pārcelt uz kādu citu Kurzemes pil-
sētu vai ciemu. Līdz šim laivu un kuteru tap-
šanai līdzekļi nereti ņemti no citās noza-
rēs nopelnītā, bet nemanāmi lejupslīdošā 
Ventspils ekonomika un cilvēku masveida 
aizbraukšana no “pilsētas ar rītdienu” sākusi 
apdraudēt arī citus viņa diversificētā biznesa 
atzarus. Pagaidām cerības Vigo saista tikai 
ar tūrismu un nekustamo īpašumu izman-
tošanu. Izredzes saņemt pasūtījumu pilsētas 



Nr.  06 (06)  2017.  gada 13.  apr ī l i s4  /  Ventspils cilvēki

Kad viņi teica: 
“Mēs esam rūdīti 
veči, mūs grūti 
salauzt!”, tajā brīdī 
sāka tās asaras birt.

V 
entspilī dzimst jauna un skaista 
tradīcija  – labdarības akcija “No 
sirds uz sirdi Ventspilī”. Ieceres 
autori ir Anželika un Bruno 
Jurševici, kuri uzskata, ka izrādīt 

cieņu savas pilsētas sirmgalvjiem, sagādāt 
viņiem prieku un piepildīt arī kādu viņu sap-
nīti ir mūsu – jaunās un darbspējīgās paau-
dzes – pienākums. Lai arī ir mainījušies laiki, 
mēs tomēr šodien lielā mērā baudām viņu 
darba augļus, un mazākais, ko varam darīt 
savu sirmgalvju labā, ir prast pateikt viņiem 
Paldies par garajā mūžā paveikto.

Ostas pilsētai simboliska tikšanās
Bruno un Anželika stāsta, ka pirmā tik-

šanās izvērtusies ostas pilsētai zīmīga un 
simboliska, jo tika apciemoti trīs vecie jūras 
vilki – vīri, kuri visus savus darba gadus atde-
vuši jūrai. Bet zvejniecība jau agrākos lai-
kos ventspilniekiem vienmēr bijis godājams 
un pieprasīts amats – vēl kopš tiem laikiem, 
kad 19.  gadsimta otrajā pusē Ostgalā pie 
Ventspils izveidojās zvejniekciems un vīri 
zvejā gāja airu laivās ar pašaustiem tīkliem. 
Tas bija skarbs un bīstams arods, ik rudeni un 
pavasari jūra paņēma ne viena vien zvejnie-
ka dzīvību. Vēlāk, jau divdesmitajā gadsimtā, 
pēckara gados, ventspilnieku lepnums bija 
zvejnieku kolhozs “Sarkanā bāka,” un zve-
jas ostā uzturējās pat līdz 50 zvejas kuģiem 
vienlaikus! Diemžēl šodien Ventspils bagātās 
zvejniecības tradīcijas palikušas pagātnē  – 
deviņdesmito gadu sākumā kolhozs beidza 
pastāvēt, floti izpārdeva, bet līdz tam kolho-
zā strādājošie pusotra tūkstoša cilvēku bija 
spiesti izklīst kur nu kurais.

“Tiekamies ar vīriem, kuri šos laikus pie-
redzējuši un atdevuši tiem ilga un arī smaga 
darba gadus. Tiekamies ar bijušo kuģa kaptei-
ni Aldoni Braunu, kuram rit jau 88. gadskārta, 
ar viņa nedaudz jaunāko kolēģi  – 85 gadus 
veco bijušo kuģa mehāniķi Hariju Pečaku un 
bijušo kuģa kapteini Tālivaldi Goldmani, kurš 
ar saviem 77  gadiem šķiet īsts jauneklis,” 
stāsta Anželika. Līdz ar Anželiku un Bruno 
pie sirmajiem kungiem ciemojās arī Valdis 
Pečaks un Jānis Makars, kā arī daži Ventspils 
jaunieši.

Sākumā tikšanās izvērtās atmiņu stāstos 
par laikiem, kad Ventspilī vēl netrūka īstu 
zvejnieku un zvejniecība deva iztiku ļoti lie-
lai daļai pilsētas iedzīvotāju. Vīri stāstīja, kā 
iets jūrā, kādas vētras pārlaistas, kādi lomi 
bijuši un kā Ventspils zvejnieki ar lielajiem 
saldēšanas traleriem zvejojuši teju visos oke-
ānos. Runājot par senajām dienām, vīriem 
mirdz acis. Vienam no viņiem zvejniecība ir 
asinīs jau vairākās paaudzēs  – viņa dēls ir 
viens no retajiem piekrastes zvejas zvejnie-
kiem. Tālivaldis Goldmanis ar lepnumu stās-

No sirds uz sirdi Ventspilī. 
Pie vecajiem jūras vilkiem
Ventspilī ir daudz cienījamu 
sirmgalvju, kuri savā garajā mūžā 
bijuši cītīgi, sirsnīgi un klusi sava 
darba darītāji. Viņi nemēdz pub-
liski stāstīt, cik daudz Ventspilī 
paveikts, pateicoties viņu pūlēm. 
Viņi vienkārši ir gājuši un darījuši, 
un arī šodien cenšas pielikt roku 
visur, kur nepieciešams, cik vien 
ir viņu spēkos. Kā viņi dzīvo, kāda 
ir viņu ikdiena? Kā pašvaldība var 
viņiem palīdzēt? Un galvenais – 
kā varam palīdzēt viņiem mēs, 
cilvēki, kuri ikdienā esam saviem 
sirmgalvjiem līdzās.

ta, ka savulaik Ventspilī bijis nedaudz vairāk 
par 100 zvejas kuģiem. Darbs jūrā nav bijis 
no vieglākajiem, bet ikmēneša plānu pildījuši 
godam. Piedzīvots arī daudz sūru un riskan-
tu brīžu. “Es dzīvoju tikai ar atmiņām, vairāk 
man nekā nav… Kad ikdienā atceros to, kā 
gāju jūrā, kādus lomus vedu, tad vientulī-
ba atkāpjas un sirdī sajūt prieku, bet vecajos 
kaulos – spēku,” teic Goldmaņa kungs. 

Sirmgalvjus aizmirst…
Tomēr sarunai pievēršoties mūsdienām, 

mirdzums vīru acīs apdziest. Viņiem sāp sirds 
par to, kas noticis ar zvejniecību Latvijā, īpaši 
Ventspilī. Vēl vīriem sāp sirds, ka būtībā sirm-
galvji tiek aizmirsti. Anželika un Bruno stāsta, 
ka uz jautājumu, kā ir ar iztikšanu, vīri atklāti 
teikuši – viegli nav. Vienam no viņiem pensi-
ja ir tikai 187 eiro, otram – nedaudz vairāk, 
bet 300 eiro pensijas saņēmējs saka, ka ar 
to jau varot dzīvot brīvāk. Kurš dzīvo kopā ar 
māsu, kurš ar dēlu, un tad jau iztikšana esot 
nedaudz vieglāka. Uz jautājumu, vai sirm-
galvji ar šādu pensiju spētu izdzīvot pašu 
spēkiem vien, atbilde ir “nē”. Tas neesot 
iespējams. Nākamais jautājums gluži likum-
sakarīgi skanēja  – vai vecie jūrnieki zina arī 
citus šādus vientuļos pensionārus? Atbilde 
skanēja  – protams, ka zinot, taču diskusijās 
par šo cilvēku dzīvi vīri neielaidās, tikai viens 
no kapteiņiem atmeta ar roku, jo ko gan 
runāsi, ja tāpat ir skaidrs – par cilvēka cienī-
gām vecumdienām tās nenosauksi. 

Bet varbūt risinājums šādu vientuļu sirm-
galvju dzīves apstākļu uzlabošanai ir acīm 
redzams – piemēram, sociālās mājas pakal-

pojumi? Sirmgalvji piekrita  – jā, tas nudien 
būtu labi, jo, ja nu kādam palīdzība patiešām 
ir vajadzīga, tad tieši šādiem vientuļiem vecī-
šiem. Tiesa, pavisam bez sociālā atbalsta gan 
visi no viņiem neesot – viens no kapteiņiem 
divas reizes gadā no pašvaldības saņem soci-
ālo pabalstu 36 eiro, kā arī malkas iegādes 
kompensāciju. 

Tālākais jautājums skanējis – kā var dzīvot 
ar tādu pensiju un tādu pašvaldības atbalstu? 
Anželika saka –  klausoties vīru atbildes, acīs 
riesušās asaras. “Kādu brīdi visi trīs klusēja, 
tad, cenšoties neizrādīt savu sāpi, atzinuši, ka 
veikalā bieži vien nevarot atļauties nopirkt to, 
ko sirds kāro, taču kaut kā jau izdzīvot varot. 
Kad viņi teica: “Mēs esam rūdīti veči, mūs 
grūti salauzt!”, tajā brīdī sāka tās asaras birt,” 
stāsta Anželika. 

Jāapzina sirmgalvju problēmas
Kopumā sirmgalvji cenšas dzīvot aktīvi. 

Viņi seko līdzi visam, kas notiek pilsētā, kurā 
taču pavadīts viss mūžs, vēl varot paši gan 
sniegu nošķūrēt, gan lapas sagrābt, kaut gan 
spēka ar katru gadu paliekot arvien mazāk. 
Bet vīri ir priecīgi un pateicīgi par to, ka viņi 
joprojām var brīvi kustēties un darīt, kas viņu 
spēkos. Jā, viņi zinot gan, ka daudzās pilsētās 
pašvaldība palīdz sirmgalvjiem uzturēt kārtī-
bā viņu piemājas teritoriju. Bet diemžēl šis 
stāsts neesot par Ventspili, tādēļ kas gan ko 
runāt par to, kā nav. 

Nevienam nav noslēpums, ka pirms kat-
rām pašvaldību vēlēšanām tiek organizētas 
iedzīvotāju sociālās aptaujas. Bruno uzskata, 
ka šādu aptauju noteikti vajadzētu veltīt arī 
pilsētas sirmgalvju apzināšanai un viņu prob-
lēmu noskaidrošanai, lai, balstoties uz šādas 
aptaujas datiem, izveidotu reālu sociālā 
atbalsta sistēmu pensijas vecuma Ventspils 
iedzīvotājiem. Sociālais atbalsts nevar būt 
tikai maznodrošinātajiem un trūcīgajiem. Jo 
pašvaldība vairāk rūpējas par saviem iedzīvo-
tājiem, jo plašāka ir sociālā atbalsta sistēma. 

Tomēr viens no lielākajiem rūgtumiem 
laikam gan ir vienaldzība. Vismaz šos vīrus, 

kuriem, vadoties no viņu gadskaitļiem, apa-
ļas dzīves jubilejas bijušas ne reizi vien, 
neviens no pilsētas pārstāvjiem ne reizi nav 
uzskatījis par vajadzīgu apsveikt, pateik-
ties par ieguldījumu pilsētas labā un to, ka 
viss darba mūžs pavadīts un atdots pilsē-
tai. Varbūt tādēļ sirmie vīri bija tik pārsteigti 
par viesiem, kuri ne tikai atnāca aprunāties 
un painteresēties par viņu vajadzībām, bet 
arī sadarbībā ar biedrību “Ventspils uzplau-
kumam” bija sarūpējuši sirmajiem vīriem 
pārsteiguma dāvaniņas. Taču galvenais jau 
nav dāvanas, bet gan līdzcilvēku uzmanība. 
“Mūsu jau nav palicis tik daudz,” nosmaidī-
jis viens no viņiem. “Kur nu var atcerēties 
par veco zvejnieku Ventspilī, ja pat Zvejnieku 
svētki tiek pārdēvēti par Jūras svētkiem.” 

“Latvijā ir vairākas pilsētu pašvaldības, 
kuras godina savus sirmos darba veterānus 
vienkārši tikai par to, ka ir ieguldīts darba 
mūžs pilsētā, to attīstot un ceļot tās slavu. 
Svētīgi būtu apciemot un apsveikt vecos, 
vientuļos sirmgalvjus jubilejās, tā parā-
dot viņiem uzmanību un godu. Ir laiks arī 
Ventspilī ieviest šo tradīciju!” – tā Anželika un 
Bruno Jurševici. Vēl viņi uzskata, ka Ventspilī 
varētu ieviest kādu labu jaunu tradīciju  – 
Zvejnieku svētkos varētu pulcināt kopā visus 
vecos zvejniekus, lai viņus godinātu. Varētu 
būt arī dažādi interesanti pasākumi, kuros 
iesaistīt sirmos jūras vilkus. Kā paši saka, 
neraugoties uz gadiem, viņi vēl ir sociāli aktī-
vi, vēlas iet un darboties, pastāstīt par savu 
pieredzi jaunajiem.

Anželika un Bruno kopā ar aktīvajiem 
Ventspils jauniešiem arī turpmāk plāno 
apciemot un uzklausīt savas pilsētas vientu-
ļos sirmgalvjus, invalīdus un visus tos, kam 
nepieciešama palīdzība un labs vārds. Šo 
tikšanos laikā izkristalizējušos priekšlikumus 
plānots apkopot un iesniegt Ventspils domei. 
“Lai top jaunas tradīcijas mūsu pilsētā!” 
smaida Anželika. “Ne velti mūsu akcija sau-
cas “No sirds uz sirdi Ventspilī”.” 

Ilze Liepa
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BŪVĒJAM ŠODIENAI
Ventspils iedzīvotāju skaits, pēc Vides aiz-

sardzības un reģionālās attīstības ministri-
jas datiem, ir sarucis līdz nepilniem 36  tūk-
stošiem. Neoficiāla informācija liecina, ka 
Ventspils iedzīvotāju skaits varētu pat nepār-
sniegt 20  tūkstošus. Tā kā lielākā budžeta 
ieņēmumu pozīcija ir tieši ienākuma nodok-
lis, saprotams, ka katra jauna nasta budžetam 
ir jāsedz pašiem ventspilniekiem vai arī jācer 
uz valsts atbalstu. Pagaidām valsts atbalstu 
nodrošina Ventspils vadības labās attiecības 
ar valdību un Saeimu. Būvniecības nozarē 
Ventspilī nodarbināti vairāk nekā 8% darb-
spējīgo iedzīvotāju, un, lai šīs darba vietas 
saglabātu, ir jābūvē. No šāda aspekta raugo-
ties, Eiropas un valsts finansētie objekti ir īsta 
medusmaize, jo pašvaldība un privātais sek-
tors visu nozari ar darbu nodrošināt nespē-
tu. Tāpēc ir jāizmanto katra iespēja paņemt 
naudu, īpaši nedomājot, ko darīt ar uzbūvē-
tajiem objektiem, vai tie vispār ir vajadzīgi un 
kā pēc tam tos uzturēt. Komiskākais piemērs ir 
Ventspils Mūzikas vidusskola, kuras būvniecī-
bai nauda piesaistīta no Eiropas emisiju kvotas 
finansējuma. Lai arī ap šo ieceri sacēlās neliels 
skandāliņš, karavāna turpina ceļu, un skola 
top. Bērni apgūs mūziku modernā skolā, pilsē-
tai būs vēl viena koncertzāle un pie reizes arī 
vēl viena izdevumu pozīcija nākotnes budžetā. 
Darbu celtniekiem un ieņēmumus būvfirmām 
šogad nodrošina arī jaunā, modernā basei-
na būvniecība un Radioastronomijas centra 
modernizācija. Kas notiks ar nozari brīdī, kad 
Eiropas naudas straume apsīks un aptrūksies 
“triecienbūvju” idejas, grūti prognozēt, bet 
neizskatās, ka šobrīd kāds par to satrauktos. 
Tāpat nav skaidrs, kā pašvaldības budžets spēs 
dārgos objektus uzturēt, kad beigsies valsts 
atbalsts. Šodien būvējam, rītdien domāsim.

VENTSPILS OLIMPISKAIS CENTRS – 
TIKAI OLIMPIEŠIEM?

Olimpiskie centri visā valstī lielākoties dar-

Ko nevar nest, to nevajag celt…
Ventspils Olimpiskais sporta centrs ir pilsētas un visa novada lepnums – tas 
ir viens no lielākajiem un modernākajiem Latvijā, bet vieni no lielākajiem 
ir arī tā saimnieciskās darbības mīnusi. Tie ir  600–700 tūkstoši eiro ik gadu, 
ko pagaidām lielākoties nosedz valsts dotācijas, bet daļa sloga gulstas arī 
uz pašvaldības pleciem. Neraugoties uz to, Ventspilī turpinās dārgu objektu 
būvniecība. Atklāts ir jautājums – vai tas ir ieguldījums rītdienā vai arī īster-
miņa plānošana: ja dod, tad ņemam, pēc tam kaut vai ūdens plūdi…

bojas ar zaudējumiem. To nosaka gan iedzī-
votāju maksātspēja, gan objektu specifika – 
tās ir sarežģītas būves, kas prasa ievēroja-
mus enerģijas resursus, kā arī citus apsaim-
niekošanas izdevumus. Būvējot šādus objek-
tus, pašvaldība uzņemas segt to apsaimnie-
košanas un uzturēšanas izdevumus, kā arī 
nodrošināt iespēju trenēties Olimpiskās vie-
nības sportistiem, bērniem un jauniešiem 
infrastruktūrai atbilstošā kvalitātē. Izdevumu 
daļa, kā ierasts, gulstas uz valsts pleciem, bet 
sportiskie sasniegumi runā paši par sevi   –  
pēdējās olimpiskajās spēlēs piedalījās des-
mit olimpieši, kuru ikdienas treniņu bāze ir 
Ventspils Olimpiskais centrs. Tas ir pamats 
lepoties, gluži tāpat kā ar basketbola kluba 
un futbola kluba dažāda kaluma medaļām 
Latvijas čempionātos. Tomēr skaidrs, ka ne 
jau desmit olimpiešiem vien vajadzētu kal-
pot desmit dažādām sporta būvēm. Tikpat 
svarīgs, bet varbūt pat svarīgāks ir bērnu un 
masu sports. Visi Olimpiskā centra kompleksi 
par pieņemamām cenām ir pieejami katram 
sportotgribētājam. Tas veicina pilsētnieku 
aktivitāti, uzlabo veselību un dzīves kvalitāti. 
Pavisam cita aina ir ar bērnu sportu. Rodas 
sajūta, ka sporta dzīves organizatoriem nav 
plāna vai vēlēšanās ar šo jomu nodarbo-
ties. Klubos un sporta skolā “Spars”, kurus 
īpaši atbalsta un pārvalda domes amatper-
sonas, nodrošināti labi apstākļi un finansē-
jums, bet citiem jāsamierinās ar nelielu vai 
minimālu atbalstu. Pilsētai tam nav naudas. 
Loģiski rodas jautājums  – kāpēc gan vaja-
dzēja būvēt teju NHL standartiem atbilstošu 
ledushalli, ja nav adekvātu finanšu līdzekļu 
hokeja vai daiļslidošanas attīstībai? Masu sli-
dotavu uzbūvēt izmaksātu ievērojami lētāk, 
arī uzturēšanas izmaksas būtu zemākas. Bet 
kāpēc gan būvēt lētāk, ja ir pieejami nau-
das līdzekļi? Bērnu sporta attīstīšana pamatā 
atstāta vecāku ziņā. Arī sporta skolas “Spars” 
audzēkņu veselība pašvaldībai nerūp. Lai 
izveidotu loģisku sporta piramīdu, ar infra-

struktūru nepietiek  – ir nepieciešama kon-
cepcija, kā šīs telpas aizpildīt ar saturu. Lai 
bērni varētu kvalitatīvi trenēties, nenoda-
rot ļaunumu veselībai, nepieciešams ekipē-
jums, fizioterapeiti, sporta ārsti un profesio-
nāli bērnu treneri. Absurda ir situācija, ka 
pašvaldības amatpersonu pakļautībā strādā-
jošo bērnu treneru atalgojums ir atkarīgs no 
sportiskajiem rezultātiem. Svarīgākais rezul-
tāts ir bērnu veselība un saturīgi pavadīts 
laiks. Talantu attīstīšana un sportiskie rezul-
tāti ir nākamais solis, kas iespējams, ja bēr-
nam ar neadekvātām slodzēm, neņemot 
vērā augoša organisma specifiku, nesabojā 
veselību. Nepareizs treniņu process var noda-
rīt neatgriezeniskas sekas jaunajiem sportis-
tiem. Tā ir milzu problēma visā Latvijā, ne 
tikai Ventspilī, un galvenais iemesls tam ir 
speciālistu trūkums un kvalifikācija. Uzbūvēt 
modernu halli un nenodrošināt personālu ir 
gluži kā palaist bērnus skolā bez skolotājiem.

KĀDS IR REZULTĀTS?
Sporta piramīdas pamats ir bērni, bet vir-

sotne – augstāko sasniegumu sports. Jo labāk 
funkcionē pamats, jo vairāk olimpiešu un 
nacionālo izlašu dalībnieku sistēma izauk-
lē. Ventspils Olimpiskais sporta centrs tikko 
atzīmēja 20  gadu jubileju. Tikpat ilgi funk-
cionē arī basketbola un futbola klubi, kas 
gozējas īpašā varas labvēlības saulītē. Atliek 
vien ielūkoties ventspilnieku pārstāvniecībā 
Latvijas Olimpiskajā vienībā un nacionālajās 
izlasēs, lai novērtētu sūrā darba saldos aug-
ļus. Ventspils Olimpiskā centra mājaslapā, 
sadaļā – sportisti, atrodami gandrīz 30 uzvār-
di. No tiem slavenākie – jaunā, talantīgā svar-
cēlāja Rebeka Koha no Ventspils, kā viņas 
kolēģis dobelnieks Artūrs Plēsnieks un šķēp-
metēja Madara Palameika, kas sporta gai-
tas uzsākusi Talsos. Patīkami, ka Ventspilī 
nodrošināti lieliski treniņu apstākļi, ko var 
izmantot arī citu Kurzemes pilsētu pārstāv-
ji, bet vairākums sarakstā tomēr ir vietējie, 
tātad individuālajos sporta veidos vairāk vai 
mazāk viss ir kārtībā – Ventspilī ir sagatavoti 
vairāki Olimpiskās vienības līmeņa sportisti. 
Pavisam cita aina paveras komandu sportā, 
kur jāizceļ futbols un basketbols, kas ilgsto-
ši saņem pašvaldības atbalstu. Basketbola 
kluba “Ventspils” sastāvā ir tikai divi vietē-
jie audzēkņi, savukārt nacionālajā izlasē nav 
neviena ventspilnieka. Futbola kluba sastāvā 
vietējo ir vairāk, bet izlasē Ventspili pārstāv 
tikai liepājnieks Ģirts Karlsons. Grūti no malas 
izvērtēt, kāpēc tas tā un kur paliek jaunie 
talanti, kas dažādās vecuma grupās plūc lau-
rus futbola un basketbola turnīros.

Tas nozīmē, ka piramīdas pamatā kaut kas 
notiek nepareizi. Ja Olimpiskais centrs funk-
cionētu kā bērnu un jauniešu sporta bāze 
ar atbilstošiem speciālistiem un medicīnisko 
personālu, jaunie talanti attīstītos harmonis-
ki un bez veselības problēmām, rastos gan 
jauni futbolisti, gan basketbolisti, gan hoke-
jisti. Bet, kamēr nauda ir tikai, lai būvētu jau-
nas ēkas vai maksātu algas dārgiem leģionā-

riem, atliek vien cerēt uz veiksmi  – varbūt 
kādam paveiksies.

MILZIS UZ MĀLA KĀJĀM
Kas tad ir Ventspils Olimpiskais centrs? 

Lasām oficiālajā mājaslapā.
SIA “Olimpiskais centrs “Ventspils”” ir viens 

no lielākajiem un modernākajiem sporta 
kompleksiem Latvijā, kas nodarbojas ar olim-
piskās kustības popularizēšanu, augstu pro-
fesionālā sporta sasniegumu un masu spor-
ta attīstības veicināšanu. Olimpiskā centra 
“Ventspils” pārvaldībā ir basketbola un ledus 
halle, stadions, viesnīca, ūdens piedzīvojumu 
parks, sporta halle “Pārventa”, futbola stadi-
ons Katoļu ielā, sporta nams “Centrs”, skeit-
parki, “Pludmales akvaparks”, airēšanas bāze 
“Dampeļi” un “Piedzīvojumu parks”. 

Olimpiskā centra “Ventspils” pamatkapitā-
la daļu īpašnieki ir Ventspils pilsētas dome un 
biedrība “Latvijas Olimpiskā komiteja”.

Kā redzams, Olimpiskā sporta centra pār-
raudzībā ir ne tikai sporta bāzes, bet arī 
izklaides iestādes. Sabiedrībai nav pieeja-
ma informācija par katras bāzes vai izklai-
des parka peļņu un izdevumiem, bet gan 
vispārīga informācija par situāciju kopumā. 
Tātad mēs nezinām, vai zaudējumus rada 
visi objekti, vai izklaides pasākumi nes peļņu 
vai arī ir subsidējami, tāpat kā neuzzināsim, 
kādus ieņēmumus un zaudējumus radīs katra 
nākamā būve. Zinām, ka kopējie zaudējumi 
uzņēmumam, kas pieder pašvaldībai un LOK, 
ik gadu ir 600–700 tūkstošu eiro. 

Olimpiskās komitejas vadītājs Aldons 
Vrubļevksis, piemēram, par to īpaši nesa-
traucas un uzskata, ka problēmas jārisina 
partnerim. Lūk, viņa sacītais Latvijas radio: 
“Dibinot olimpiskos centrus un uzsākot šos 
projektus, ir noslēgtas dalībnieku vienoša-
nās, kur LOK un pašvaldības ir katra apņē-
mušās, ko tad viņi šajā centrā nodrošinās 
un ko darīs. Tādā ziņā mēs esam diezgan 
mierīgi, jo visas pašvaldības, kuras šajos 
projektos ir piedalījušās, apņēmušās nodro-
šināt centru saimniecisko darbību ar plusa 
zīmi neatkarīgi no grāmatvedības datiem 
un konkrētā gada saimnieciskās darbības 
rezultātiem.”

Tātad viss ir elementāri – LOK palīdz uzcelt, 
pašvaldība nodrošina peļņu vai sedz zaudē-
jumus, bet, kas pats svarīgākais, piepilda šīs 
būves ar saturu – labiem apstākļiem, speciā-
listiem un skaidru vīziju par prioritātēm. Tie 
ir nopietni izdevumi, kas būs jāsedz iedzī-
votājiem, bet par to vajadzēja domāt, pirms 
būvēja.

Tātad mums, ventspilniekiem, ir tiesības 
un pat pienākums prasīt no pašvaldības 
amatpersonām visupirms vienādu attieksmi 
pret mūsu bērniem, otrkārt, sabūvēto spor-
ta būvju kvalitātei atbilstošu, visiem pieeja-
mu pakalpojumu nodrošināšanu. Proti, ja 
NHL halle, tad vismaz NHL sistēmai atbilsto-
ša bērnu un jauniešu sporta aizpildījums. 

Juris Kalns

Kāpēc gan vajadzēja būvēt teju 
NHL standartiem atbilstošu 
ledushalli, ja nav adekvātu 
finanšu līdzekļu hokeja vai 
daiļslidošanas attīstībai?

izsludinātajos iepirkuma konkursos ir mazā-
kas nekā loterijā, jo tur vinnētājs speciāli 
netiek iepriekš piemeklēts. 

Pieci soļi rītdienā
Paša un līdzdomātāju rīcībai Vigo uzrakstī-

jis un piedāvā piecu soļu programmu, kuras 
vadmotīvs ir – pastāvēs tas, kas pārmainīsies, 
bet ne jau tikai savā darbā vai personīgajā 
dzīvē. Pārmaiņām jāaptver visa pilsēta, un 
tām jāsākas cilvēku prātos. Ventiņu cilvēkos 

ir spēks, bet vispirms...
 “Saņemsim drosmi apzināties, ka vien-

valdības apstākļos esam pieradināti domāt – 
mēs šeit esam Latvijas un dažreiz pat pasau-
les neizsakāmi skaistā (un pat visgudrā!) 
naba. Paštīksminoties esam norobežojušies 
no pārējās valsts un pasaules, necenšoties 
saskatīt, ka arī citviet viss notiek un daudz 
kur pat labāk nekā pie mums. Laiks pāriet 
no mežonīgā kapitālisma un autoritārisma uz 
sociāli atbildīgu politiku, orientēties uz bērnu 
un jauniešu izglītošanu, nevis tikai uzvarām 
prestižās olimpiādēs un konkursos, bet arī 

Ventiņi vēl neapjauš, ka viņi ir liels spēks
 turpinājums no 3. lpp. panākumiem demokrātisko vērtību lietošanā 

dzīvē,” aicina Vigo. 
Viņš iezīmējis orientierus arī sev tuvajās 

nozarēs: jāsamazina līdzšinējais birokrātis-
kais spiediens uz mazajiem uzņēmējiem, 
vienkāršojot, piemēram, reklāmas izvieto-
šanu publiskajā telpā, ēku fasāžu remontu, 
iepirkuma procedūras. Akūta joprojām ir šādu 
uzņēmēju atbalstīšana, ko vajadzētu darīt 
pašvaldības juristiem un speciālistiem tieši 
tādam nolūkam izveidotos konsultāciju cen-
tros. Noderīga būtu arī viņu izglītošana biz-
nesa attīstības un turpināšanas jautājumos, 

pašvaldības iztērētie līdzekļi pēc tam domes 
kasē atgrieztos nodokļu veidā. Aktīvi jāsek-
mē importu aizstājošo produktu, ierīču, trans-
portlīdzekļu, to skaitā laivu, kuteru un jahtu 
ražošana un izgatavošana. Pietiek izlikties, 
ka tā ir tikai privātuzņēmēju rūpe: valsts un 
pašvaldība var šos procesus netieši atbalstīt 
neskaitāmos veidos, ja vien ir drosme un 
vēlēšanās to darīt. Savā pieredzē es to vairs 
nejūtu,” atzīst uzņēmējs, nezaudējot tomēr 
optimismu. “Ja pilsēta ir grūta ar pārmai-
ņām, tām ir jāpiedzimst. Laiks tuvojas,” Vigo 
vārdos saklausāma neizbēgamā nākotne. 
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Modernus un kvalitatīvus apavus un apģērbus 
Ventspilī nopirkt nav iespējams, par to pārliecinājušies 
daudzi iedzīvotāji. Viņi savas garderobes atjaunošanai 
izvēlas apmeklēt veikalus Rīgā vai ārzemēs.

Ar 
pāreju uz tirgus ekono-
miku situācija mainīju-
sies. Preču un pakalpoju-
mu piedāvājums milzīgs. 
Klientu un pircēju pienā-

kas visādi lolot, bet teiciens “klientam vien-
mēr taisnība” pieņemts par aksiomu. It kā 
tā, bet ne vienmēr. Protams, tagad sūdzību 
un pretenziju ir nesalīdzināmi mazāk nekā 
pirms 25 gadiem, bet tomēr tās ir.

Mūsdienās pārtikas produktus cilvēki lielā-
koties iegādājas lielo tirdzniecības tīklu vei-
kalos. Tas ir ļoti ērti  – preces pārskatamas, 
plaša izvēle. Tomēr parasta parādība ir arī 
īgnās un nelaipnās supermārketu kasieres. 
Viņas  savukārt  aizstāvas – pamēģiniet nosē-
dēt maiņu 12 stundu garumā, turklāt arī pir-
cēji mēdz būt kaprīzi un rupji.

Ventspilniece Irina novērojusi šādu ainu  – 
pirms viņas rindā stāvošais pircējs gribēja 
norēķināties ar kredītkarti, bet kasiere viņam 
paziņoja, ka “kartes nepieņemam, jums zem 
deguna par to ir paziņojums”. Vīrietis mehā-
niski pataustīja sev zem deguna, bet neatra-
da, ko atbildēt. “Nezinu, kā citiem, bet man 
šāda atbilde šķiet ļoti rupja,” piebilda Irina, 
arī viņa nebija ievērojusi kaut kur sānos izvie-
toto paziņojumu.

 Pēc apģērba – uz citām pilsētām?
Modernus un kvalitatīvus apavus un apģēr-

bus Ventspilī nopirkt nav iespējams, par to 
pārliecinājušies daudzi iedzīvotāji. Viņi savas 
garderobes atjaunošanai izvēlas apmeklēt 
veikalus Rīgā vai ārzemēs. Diemžēl ne tuvu 
visiem ir šādas iespējas, bet ar kaut ko pli-
kumus piesegt vajag. Pilsētā ir daudz vei-
kalu, kas tirgo lietotus apģērbus, un šiem 
veikaliem ir savs pastāvīgo klientu loks. Bet 

Vai klientam vienmēr taisnība?

Tie, kas dzīvojuši attīstītā sociālisma laikmetā, lieliski atceras visus padomju 
tirdzniecības, sabiedriskās ēdināšanas un apkalpojošās nozares jaukumus. 
Totāls deficīts, rupji pārdevēji, kafejnīcās un restorānos ēdiens negaršīgs, 
krāpšanās gan rēķinos, gan svarā. Šo sarakstu varētu turpināt vēl un vēl.

daudzi cilvēki tomēr pret lietotām mantām 
izjūt nepatiku un aizspriedumus un priekš-
roku dod jaunam apģērbam. Ar šādu preci 
tirgo veikals pašā pilsētas centrā, bet uz katru 
ienācēju tur skatās kā uz potenciālu zagli  – 
pārdevēji nenolaiž acis, pa pēdām vien stai-
gā. Ne sevišķi patīkami.

“Vai esat jebkad mēģinājuši veikalam 
atgriezt nederīgus apavus? Pat nemēģiniet, 
ja vēlaties saudzēt savus nervus,” – apgal-
vo Oksana. Tādām iespējām viņa tic apmē-
ram tikpat, cik sniega cilvēka eksistēšanai. It 
kā viņš ir, bet redzējis neviens nav. Pie šāda 
secinājuma sieviete nonākusi pēc diviem 
neveiksmīgiem mēģinājumiem. 

Pirms pāris gadiem viņa gribēja nodot 
atpakaļ visai dārgus zābakus, kas izrādījās 
gaužām nekvalitatīvi. Izrādījās, zābaku stul-
miem iet nost krāsa, tie sabojāja viņas gaišo 
mēteli. Veikalā uzskatīja, ka pretenzijām nav 
pamata, – ja ar papēžiem, pazolēm un rāvēj-
slēdzēju viss kārtībā, tātad zābaki ir kvalita-
tīvi. Otrreiz Oksana mēģināja nodot atpakaļ 
vasaras kurpes. Jā, tās bija no lētajām, neko 
sevišķu no tām arī necerēja, bet to, ka kurpes 
izjuks pēc pirmās nedēļas ne sevišķi intensī-
vas nēsāšanas, viņa negaidīja. Šoreiz veika-
lā bija gan pārdevējs, gan veikala īpašniece, 
bet gaidītā dialoga vietā sanāca mazs skan-
dāliņš. Sieviete nolēma vairs likteni neizaici-
nāt. Divas reizes viņa devās uz veikalu pilnā 
pārliecībā par savu taisnību, rezultātā abas 
reizes jutās kā ubadze. Ne sevišķi patīkami.

Vajag pircējus vai nevajag?
Lielākoties veikalu pārdevējus tagad dēvē 

par pārdevējiem-konsultantiem. Tātad pieņe-
mam, ka viņi lieliski pārzina savu preci un var 
atbildēt uz jebkuru jautājumu. Marina stās-

ta par šādu konsultāciju. Viņa gribēja savam 
tēvam jubilejā pasniegt dāvanu – zelta gre-
dzenu. Juvelierizstrādājumu veikalā Marina 
izvēlējās gredzenu, tas šķita gana elegants 
un lietišķs. Viņas saruna ar pārdevēju-konsul-
tantu izklausījās apmēram šādi:

– Kas tas ir par akmeni? Vai tas ir opāls?
– Jā, tas ir opāls.
– Vai tomēr onikss?
– Jā,tas ir onikss.
Vai nav jauki? Kaut vai briljants. Kā Ilfa 

un Petrova romānā – jūs apkrāpa, jums pār-
devuši daudz labāku kažokādu. Sanāk visai 
dīvaini.

Apģērbu un apavu veikalā pircējs šā vai 
tā, bet spējīgs pats noteikt, der viņam prece 
vai neder. Bet ir gadījumi, kad konsultācijas 
tiešām nepieciešamas, piemēram, pērkot 
mēbeles, sadzīves tehniku vai celtniecības 
materiālus. 

Veikali Ventspilī, kur tirgo preces mājai un 
dārzam, – tā ir atsevišķa sāga. Kam gan te pār-
devēji-konsultanti, šādu jautājumu sev uzdod 
gandrīz katrs tur iegājušais. Kā likums, ierau-
got pircēju, pārdevēji tinas projām. Ja tomēr 
izdodas kādu noķert, savelk bezgala nelaimī-
gu seju un praktiski ne uz vienu jautājumu 
nespēj atbildēt. Inese mājās taisa remontu un 
atnāca uz veikalu pēc polietilena plēves un 
vēl dažiem sīkumiem. Konsultants paziņoja, 
ka nekā no visa nosauktā veikalā nav. Sieviete 
pati visu vajadzīgo tomēr atrada, patērējot 
krietni daudz laika. Rodas iespaids, ka šim 
veikalam pircēji vispār nav vajadzīgi, pie šāda 
secinājuma nonākusi Inese. 

Skumjš stāsts par sabiedrisko ēdināšanu
 Izskatās, ka arī sabiedriskās ēdināšanas 

uzņēmumiem klienti nav vajadzīgi. Šo uzņē-
mumu Ventspilī nav daudz, un apmeklētāji 
būs šā kā tā. Nemaz nav nepieciešams īpaši 
censties. Interjeru un ēdienkarti nemaina 
gadiem, oficianti sevi neapgrūtina ar pastā-
vīgo klientu atcerēšanos. Nelielai pilsētai pil-
nīgi loģisko “Labdien! Vai jums kā parasti?” 
šeit praktiski nedzird.

Apkalpošanas kultūras trūkumi seviš-
ķi manāmi lielu pilsētas pasākumu laikā. 
Viena šāda pilsētas pasākuma laikā draugu 
kompānija devās uz restorānu, kurš regu-
lāri tiek atzīmēts ar godalgām kā labākais 
sabiedriskās ēdināšanas uzņēmums. Brīvas 
vietas bija, bet, lai pasūtītu ēdienu, bija 
jāgaida vairāk nekā stundu. Sākotnēji pie 

viņiem neviens vienkārši nepienāca, kaut 
oficianti skraidīja turpu šurpu, lielākoties tuk-
šām rokām, bet nekādu uzmanību nepievēr-
sa. Vairākas kompānijas no blakusgaldiņiem 
vienkārši aizgāja, ēdienkarti nesagaidījušas. 
Kad nu beidzot pasūtījums tika pieņemts, 
vēl nācās krietni pagaidīt, pat norēķināties 
oficiants sevišķi nesteidzās. Rēķinu gaidīja 
40 minūtes, cīnoties ar vēlmi vienkārši aiziet 
nesamaksājušiem. Iecerētā atpūta draugiem 
beidzās ar sabojātiem nerviem, un turpmāk 
viņi šim resorānam met līkumu.

Par interesantu gadījumu pastāstīja drau-
gi no tuvējās aizrobežas. Pēc pastaigas pa 
pilsētu viņi iegājuši kādā no kafejnīcām un 
uzprasījuši, kurš alus ir pats garšīgākais, uz 
ko saņēmuši augstprātīgu atbildi: “Es nezinu, 
es alu nedzeru.” Tas, protams, ir atbalstāmi, 
taču viesi nedomāja uzcienāt oficianti, bet 
cienāties paši un savā vientiesībā iedomā-
jās, ka oficiantes pienākums ir palīdzēt izvē-
lēties. It kā jau sīkums, tomēr radās nepatī-
kams iespaids.

Lai labā būtu vairāk!
Taisnīguma labad jāsaka, ka mums mucā 

zem gurķiem ir arī vēl svaigas odziņas. Ir 
tirdzniecības un sabiedrisko pakalpojumu 
darbinieki, kuriem pilsētnieki no visas sirds 
saka paldies. Piemēram, Viktors. Sporta pie-
derumu veikalā viņš iegādājies kaut kādu 
sīkumu, bet ceļā uz mājām viņam no veikala 
piezvanīts un paziņots, ka viņš tur aizmirsis 
savu naudasmaku, lai steidzami braucot tam 
pakaļ. Vīrieti patīkami pārsteidza ne tik daudz 
fakts, ka neviens nepiesavinājās viņa maku, 
bet veikala darbinieku operativitāte. Viņš pat 
nepaspēja zudību pamanīt, kad viņam maku 
jau atdeva.

Valentīna ar dažiem jautājumiem iegājusi 
mobilo sakaru operatora birojā. Noskaidrojusi 
visu vajadzīgo, sieviete jau devusies prom, 
kad ievērojusi, ka viņai pakaļ steidzas mei-
tene, kas viņu apkalpoja. Izrādījās, meitene, 
konsultējot Valentīnu, bija pieļāvusi kļūdu un 
lūdza atgriezties, lai kļūdu labotu. It kā jau 
meitene vainīga, ka kļūdījās, bet vienalga 
gribas viņai pateikt paldies par atbildību.

Arī jau minētajā būvmateriālu veikalā strā-
dā jauns cilvēks, kuram nav grūti pircējiem 
palīdzēt. Savu darbu dara ar jociņiem un ar 
prieku, un pircēji aiziet apmierināti.

Vispār – ir gan pozitīvi, gan negatīvi pie-
mēri. Tikai gribētos, lai pirmo būtu vairāk. 
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Taujāts, vai ventspilnieki 
viņu redzes nevarības 
dēļ neapceļ vai neabižo, 
Pēteris šejienes ļaudīm 
velta vislabākos vārdus.

Mārrutku neviltotais sīvums
Kalsno liela auguma vīru tumšās brillēs stā-

vam aiz vienas no Ventspils tirgus āra pavil-
jona letēm pilsētas ļaudis redz jau gadus div-
desmit. Salā un vasaras tveicē. Viņš pircējiem 
piedāvā nelielu, gandrīz nemainīgu preču 
klāstu: zaru un pirts slotas, cūku pupas un zir-
ņus, paša mājās gatavotus mārrutkus dažā-
da izmēra burciņās, savā mazdārziņā aizurb-
tu bērzu un kļavu sulas, pirms Lieldienām arī 
sīpolu mizas olu krāsošanai, reizēm vēl kādu 
trauciņu ar ievārījumu. Lai gan sešdesmitgadī-
gā Pētera Kronberga darbalauks atrodas tirgo-
šanai ne īpaši izdevīgā vietā, nojumes ārmalā, 
viņam ik dienu garām paiet simtiem cilvēku. 
Daži, kas iezinājuši un iecienījuši Pētera mār-
rutku neviltoto sīvumu, parasti piestāj – arī lai 
vienkārši tāpat pārmītu kādu vārdu ar pārde-
vēju. Pastāvīgos pienācējus viņš atpazīst pēc 
balss, arī jaunpircēju raksturu novērtē pēc 
runas manieres, ne izskata, jo aiz tumšajām 
brillēm ir jau gadu desmitus neko neredzošas 
acis. Tagad tās pat saules gaismu vairs nesa-
skata. Aiz to viņam, I grupas redzes invalīdam, 
arī runājošie svari darbam vajadzīgi, un pulks-
tenis, kas balsī informē, cik laika līdz tirgus 
dienas beigām vēl palicis. 

Bet kāpēc gan likteņa tik smagi piemeklē-
tam cilvēkam būtu vēl jādara ne jau tas vieg-
lākais darbs? Tāds jautājums, šķiet, Pēteri pat 
nedaudz aizvaino: “Kā, bet citādi taču man 
spēks un veselība ir, arī enerģijas vai cik – ko 
tad es mājās sadarīšu? Dzīvesbiedrei Ludmilai 
uz kakla sēdēšu un raudāšu? Viņai pensija uz 
pusi mazāka nekā man, kājas neklausa, uz 
operāciju stāv rindā. Bet tā mēs viens otru 
balstām, viņa vairāk pa mazdārziņu, zaļumus 
galdam un pupas pārdošanai izaudzē, es no 
tirgus, varbūt ne katru dienu, bet savu grasi 
mājās pārnesu. Iztikšanai iznāk, pamazām 
arī privatizēto dzīvokli esam sākuši remon-
tēt. Ceļš man par brīvu, kāpēc gan nebraukt 
pastrādāt!?”

Svētā zemes rakšana
Pēteris sevi lielākoties uzskata par vents-

pilnieku, jo te viņam jau ilgus gadus ir darbs. 
Mīt abi ar Ludmilu trīsistabu dzīvoklī Vārvē, 
piepilsētas ciematiņā, kur Pēteris vēl padom-
ju saimniecības Ventspils laikos, jau būdams 
vājredzīgs, strādājis gaterī, lauku brigādē un 
citos darbos. No šejienes kopā ar vīriem uz 
barikādēm braucis Rīgu sargāt. 

Netālu no mājas  – pa trešā stāva vir-
tuves logu gandrīz saredzams – arī viņu 
mazdārziņš. Uz turieni Pēteris, tāpat kā uz 
darbu, parasti dodas kopā ar Ludmilu vai 
valsts apmaksāto asistenti Sandru, kas dzīvo 
tās pašas mājas pirmajā stāvā. Varētu arī 
viens, ceļš vēl redzēšanas laikos iestaigāts, 
taču jātiek pāri Ventspils–Kuldīgas šosejai, un 
balto spieķi ne jau visi autovadītāji pamana 
un respektē. Tagad viņam no turienes nesa-
ma bērzu sula, ko Ludmila no spaiņiem sapil-
dījusi pudelēs, bet drīz sāksies dārza rakšana. 
To Pēteris nevienam neuztic un nevienu arī 
nelūdz viņa vietā izdarīt.

Ventspilnieks – parastais un neparastais
Ej un strādā, tad tev būs!
Uz letes priekšplānā sarindotās preces ne uzreiz ļauj ieraudzīt, kur pārdevējs 
uzliek svēršanai iegrābto cūku pupu maisiņu, toties gandrīz tūlīt no šīs neku-
rienes atskan elektroniskās aparatūras mehāniskā balss, kas paziņo, ka preces 
svars ir seši simti gramu. “Eu, dzirdēji – onkuļa svari runā! Mammu, nopirksim 
vēl kaut ko, lai pasaka, cik tas sver,” sīkais rausta sievietes jakas stūri. 

“Kad zemīte uzsilst, es palieku apakšā spil-
ventiņu un metos ceļos  – tādā veidā varu 
ne vien sataustīt un uzrakt vagu, bet vien-
laikus ar pirkstiem augsni uzirdināt kā pūku. 
Ludmilai atliek tikai iemest sēklu vai iebakstīt 
sīksīpoliņus,” Pēteris acīm redzami lepojas, 
ka var paveikt vīra cienīgu darbu. Pie rei-
zes atceroties stāstīto, kā kādā citā Ventspils 
novada ciemā pagasts pirms gadiem bija 
uzaris un sastrādājis lauku, lai bezdarbnie-
ki un bezpajumtnieki tur iestādītu un vēlāk 
koptu pašvaldības dotos kartupeļus, ko rude-
nī tad uz visiem varētu sadalīt iztikai. Iznācis 
čiks.

Strādā, velns parāvis, kā es!
“Cik dzirdēju, darītgribētāji tam laukam tā 

arī neatradās, toties no kaucējiem pēc palī-
dzības vara toruden tāpat neesot varējusi 
atkauties. Nekāda kauna par savu slinkumu,” 
vīrieša ierasti nopietnajā sejā pavīd ironisks 
smaids. No pieredzes Pēteris atstāsta gadīju-
mus, kad viņam, visiem tirgū strādājošajiem 
zināmajam problēmu cilvēkam, darbā iet klāt 
vietējie saulesbrāļi alkoholiķi un prasa iedot 
eiriku, nu, kaut vai pārdesmit centu. 

“Tad man tiešām sanāk škrobe – kam tu to 
prasi?! Cenšos nelamāties, bet pasaku atklā-
ti  – strādā, velns parāvis, tā kā es, tad tev 
pašam būs! Bet to viņi, redz, nē, negrib,” 
Pēteris kļūst skarbs. 

Taujāts, vai ventspilnieki viņu redzes neva-
rības dēļ neapceļ vai neabižo, Pēteris šejie-
nes ļaudīm velta vislabākos vārdus. “Pilsētu 
pazīstu pēc seno dienu atmiņas, kaut gan 
pēdējos gados daudz kas ir mainījies. Reizēm 
gribas Ventspili izstaigāt bez pavadoņa, to 
arī daru. Ar spieķi sataustu pagriezienus, ir 
mums centrā arī skaņas luksofori. Tikai ielu 
nosaukumus un namu numurus nevaru izla-
sīt. Tad uzjautāju ļaudīm, kur atrodos, un 
nekad neesmu saņēmis maldinošu atbildi. 
Daudzi piedāvājas palīdzēt nokļūt vajadzīga-
jā vietā, ko arī pieņemu, ja saklausu, ka tas 
nāk no sirds un cilvēkam ir brīvs laiks mani 
pavadīt.” 

Ar gāzmasku pie malšanas
Cēsu pusē astoņu bērnu ģimenē dzimuša-

jam Pēterim savulaik bijusi sieva, ar kuru kop-

dzīve gan izjukusi. Arī bērni tajā ģimenē radu-
šies, un tagad ir mazbērni, taču ciešākas saites 
nav izveidojušās, arī prāvā attāluma dēļ. Jau 
būdams šķirtenis, Pēteris Cēsīs iepazinies ar 
tāda paša likteņa ventspilnieci Ludmilu, kura 
tur ciemojusies pie savas draudzenes. Drīzi 
vien arī Pēteris āvis kājas ceļam uz Ventspili, 
sākuši dzīvot kopā. Ludmila, kuras senčos ir 
poļi, toreiz strādājusi vienkāršu darbu būvnie-
cībā, bet Pēterim pat tādu atrast nav izdevies, 
visur atraidīts vājredzības dēļ. 

“Nejauši uzzināju, ka netālajā padomju 
saimniecībā meklē gatera strādniekus. Deva 
pat kādu nekādu mitekli dzīvošanai. Taču drīz 
vien pienāca laiks, kad kopsaimniecības sāka 
jukt un brukt. Turklāt gadījās nereize, kad, 
braucot ar mopēdu, nokļuvu smagā avārijā, 
pēc kuras ar redzēšanu kļuva pavisam slikti, 
ārsti noteica pirmo invaliditātes grupu. Tad 
arī izdomāju pamēģināt tirgoties, kaut pie-
redzes šajā ziņā nebija nekādas. Galvenokārt 
ar mārrutkiem, kurus bezsaimnieka laukos 
vai grāvmalās toreiz un līdz pat šim laikam 
te var sarakt gandrīz neierobežotā daudzu-
mā un bez maksas, tie neiznīkst kopš sovho-
za laikiem. Agrāk, kad veselība ļāva, to darīja 
Ludmila, par nelielu maksu parasti atrodam 

arī kādu racēju piepalīgu, sakņu uzglabāša-
nai mums ir izcili vēss pagrabs. Tālākais pašu 
ziņā – kopā ar Ludmilu tīrījām un malām, rei-
zēm burtiski gāzmaskas bija jāliek galvā – tik 
stipri sīvums koda acīs. Tikai ar laiku iemanī-
jāmies iztikt bez raudāšanas. Bet prieks, ka 
īstie gardēži tādu tīru produktu tirgū prata un 
prot novērtēt, pamazām parādījās kundes. 
Slotas iepērku no vietējā vīra, tikai jānotrā-
pa, kad viņam skaidrības brīdis, jo šmigā un 
uz paģirām viņam īsta manta nesanāk. Bērzu 
sulas ieurbju pats, bez raudzēšanas mūsu 
pagrabā tās var uzglabāt svaigas un tirgot 
praktiski visu gadu,” Pēteris sakās šādi nevis 
reklamējam savu preci, bet tikai sniedzam 
par to patiesu informāciju. Viņš ir gandarīts 
arī, ka jaunā tirgus administrācija iespēju 
robežās piešķir atvieglojumus letes nomai, 
arī citādi izrāda pretimnākšanu. Piebilst, ka 
vienmēr jau gribētos vēl ko vairāk...

Sataustīt vērtību 
Bet kā tad tirgū var tikt jēgā ar nau-

das skaitīšanu par pārdoto preci un atli-
kuma izdošanu? Ludmila joko, ka finanšu 
jomā viņa, redzīga būdama, Pēterim ne tuvu 
nestāv klāt. Viņš tūdaļ arī nodemonstrē plast-
masas naudas maciņus, kur monētas saliktas 
atsperligzdiņās pēc to nomināla un nekļūdīgi 
un ātri atrodamas. Tos viņam vēl pirms eiro 
ieviešanas sagādājusi sociālā rehabilitētāja, 
iejūtīgā Zinta no Latvijas Neredzīgo biedrības 
Ventspils teritoriālās organizācijas. Savukārt 
pircēja iedotās metāla ripiņas Pētera pirksti 
momentā atpazīst pēc lieluma, sānu robi-
ņiem un rievām, to biezuma un vēl kādām 
pazīmēm, kam redzīgie parasti nepievērš 
uzmanību. Papīra nauda iegulst plaukstā un 
tiek atpazīta pēc izmēra, dažām sataustā-
mām pazīmēm, tāpat banknotes tiek sašķi-
rotas, liekot savā makā. Šaubu gadījumā 
talkā tiek saukta un nekad neatsaka letes 
kaimiņiene Ilze ar laipno balsi un izpalīdzī-
go raksturu. 

“Mums visiem tiešām prieks par Pēteri, 
kuram jau kopš bērnības bijis ar daudziem 
grūtumiem jātiek galā, un viņš vienmēr ir 
turējies kā vīrs. Kaut nu citi, kam līdzīgs likte-
nis, arī to spētu,” Zinta neslēpj gandarījumu, 
ka tieši Ventspilī un viņu vidū tāds garā stiprs 
Pēteris dzīvo. 

Jānis Sirmais

Neredzīgais tirgotājs Pēteris Kronbergs ar savu dzīvesbiedri Ludmilu.

Pēteris Kronbergs tecina sulas no varenajiem bērziem, kas aug blakus viņu ģimenes  
mazdārziņam.
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A U N S
Nemierīgs laiks. Kaut arī gaidāmas svētku dienas, vienalga 
domāsi par darbu un saimnieciskām lietām. Mēģini atlikt to 

visu pie malas un atpūsties – pavadīt laiku pārdomās, lasot, dodoties 
garākās pastaigās vai satiekoties ar radiem un draugiem. Jaunajā 
nedēļā darbā parādi savas spējas. Iespējams karjeras piedāvājums.

V Ē R S I S
Paredzamas dažādas sabiedriskas un saviesīgas aktivitā-
tes. Iegūsi cilvēku simpātijas, un kāda tikšanās vēlāk var 

pāraugt romantiskās attiecībās. Labs laiks, lai attīstītu savas spējas 
un gūtu pieredzi, kas palīdz personības izaugsmē. Jaunajā nedēļā ar 
pilnu krūti meties darbā vai biznesā – tādējādi gūsi atzinību.

D V Ī Ņ I
Brīvo laiku netērē izklaidēs, no tām labuma nebūs. Labāk 
kādu brīdi pavadīt vienatnē, sakārtot domas un nospraust 

mērķus nākotnei. Lietišķajā jomā iespējas izcelties un uzsākt jaunus 
projektus, kas vēlāk ļaus labāk nopelnīt. Attiecībās svarīga savstar-
pējā uzticība – respektē otrās pusītes viedokli.

V Ē Z I S
Īstais laiks sabiedriskiem pasākumiem – vari rīkot pre-
zentācijas, doties uz pasākumiem vai draugu ballītēm. 

Caur šādām aktivitātēm iespējams arī izveidot lietišķus kontaktus. 
Pavasara tuvošanās neatstās vienaldzīgu. Sirdslietu jomā iespējamas 
vētrainas kaislības un neaizmirstami piedzīvojumi.

L A U V A
Vēlme paplašināt redzesloku. Meklē noderīgu informāciju, 
lasi, apmeklē bibliotēku, sērfo internetā! Kaut kas no tā 

noderēs arī darbam un karjeras veidošanai. Attiecību jomā visu vaja-
dzētu uztvert nopietni un atbildīgi. Sirdslietu avantūras nav vēlamas, 
daudz svarīgākas ir stabilas un ģimeniskas vērtības.

J A U N A V A
Var aktualizēties ar ārzemēm saistīti jautājumi. Lietišķos 
kontaktus vai darba iespējas ārpus Latvijas robežām izvēr-

tē rūpīgi, vai tiešām viss ir tā, kā sākotnēji šķitis. Patīkama sazinā-
šanās ar draugiem svešatnē. Svētku brīvdienās apdari mājas darbus, 
iesaistot visu ģimeni. Ar finansēm rīkojies apdomīgi.

S V A R I
Cik cilvēku, tik viedokļu. Tāpēc esi tolerants un ieklausies 
cilvēkos – ko viņi saka, kā vērtē situācijas. Pretējā gadīju-

mā var rasties saspringtas situācijas un domstarpības. Pavasaris liks 
sirdij pukstēt straujāk, un aktualizēsies attiecību tēma. Atver dvēseli 
mīlestībai un sarīko jauku pasākumu kopā ar mīļoto.

S K O R P I O N S
Piemērots laiks saimniecības darbiem mājās. Lēnā garā 
rosoties, atpūtīsies un sagatavosies jaunajai nedēļai, kas 

solās būt dinamiska. Pret profesionālajiem pienākumiem attie-
cies nopietni un atbildīgi. Panākumi nenāks strauji, bet būs stabili 
un noturīgi. Vajadzētu orientēties uz pasākumiem, kas dod peļņu 
nākotnē.

S T R Ē L N I E K S
Sekmīgi veidosi lietišķos kontaktus un risināsi biznesa 
sarunas. Partneri uzklausīs tavu viedokli un izturēsies 

labvēlīgi. Var pavērties labas iespējas uzlabot finanšu stāvokli. Peļņa 
nebūs ātra, toties stabila. Attiecību tēmā iespējami kādi pavērsieni 
un piedzīvojumi, taču neļauj citiem iejaukties tavā privātajā dzīvē.

  
M E Ž Ā Z I S
Pārdomu un izvērtēšanas laiks. Gribēsi iedziļināties lietu 
būtībā, un tas izdosies. Labi orientēsies situācijās un cilvē-

kos, bet ne viss tev būs pieņemami. Velti kādu brīdi vienatnei, taču 
ne pārāk ilgi – tas var noskaņot uz grūtsirdību. Attiecībās iespējamas 
jaunas vēsmas, kas iedvesmo un liek sirdij pukstēt straujāk.

Ū D E N S V Ī R S
No tevis staros optimisms un pievilcība. Ar savu pozitī-
vismu aizrausi citus, un cilvēki labprāt pavadīs laiku tavā 

sabiedrībā. Brīvdienās palutini savējos ar svētku maltīti un iesaisti 
mājas darbos. Jāsarīko ģenerāltīrīšana vai āra talka ar dārza svēt-
kiem nobeigumā. Nākamajā nedēļā pievērsies peļņas jautājumiem.

Z I V I S
Svarīgas naudas lietas. Rēķini līdzi ienākumiem un izde-
vumiem, lai nesanāk pārtēriņš un nerodas kādas jukas. 

Garastāvoklis lielākoties būs atkarīgs no materiālās stabilitātes. Darbā 
atbildīgi pienākumi, taču tu sekmīgi tiksi galā. Privātajā dzīvē nelielas 
pārdomas par to, vai viss ir tā, kā tu vēlies. Izrunājies ar mīļoto.
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Krustvārdu mīkla

Iepriekšējās krustvārdu mīklas atrisinājums  HORIZONTĀLI.3. Skops. 6. Modrs. 7. Šķirt. 8. Mārtiņi. 4. Veļi. 
12. Bieži. 13. Vīle. 16. Mags. 18. Adadžo. 22. Krusa. 24. Zilbe. 25. Raibumi. 26. Skudo. 27. Nekad. 29. Zuzināt. 30. 
Špaga. 32. Reids. 34. Sasuna. 37. Maks. 39. Alts. 40. Bizes. 41. Pīpe. 43. Kornets. 44. Kapāt. 45. Stabs. 46. Varis.
VertiKĀLI.1. Norādes. 2. Brētliņas. 4. Kaķi. 5. Pūrs. 7. Šnabis. 9. Deja. 10. Rika. 13. Vēži. 14. Elle. 15. Ēkas. 16. 
Muguras. 17. Garozas. 19. Drukns. 20. Dzintra. 21. Olektis. 23. Diezin. 28. Dusa. 30. Šēra. 31. Gans. 33. Eksponāts. 
35. Urbt. 36. Aiza. 37. Mēslot. 38. Spītība. 42. Kaza. 43. Kāti.

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

HORIZONTĀLI. 1. 
Vēsturisks lauka 
nocietinājums. 5. 
Sengrieķu mito-
loģijā – Ogigijas 
salas valdniece, 
kas 7 gadus slēpa 
Odiseju.9. Lībiešu 
valdnieks Turaidā 
(dz.g.nezin. – 1217). 
11. Latvijas kaimiņ-
valsts. 12. Pagasta 
centrs Jaunjelgavas 
novadā. 13. Trotuārs. 
15. Mācīt dzīvnie-
kus. 16. Pierimt, 
mitēties. 17. 
Dzīvespriecīgi cilvē-
ki. 18. Augot veidot 
noturatvases (lož-
ņājošiem augiem). 
20. Sākums spor-
ta sacensībās. 24. 
Tradicionāls indie-
šu sieviešu apģērbs. 
25. Iecavas labā 
krasta pieteka. 27. 
Uzņēmumu organi-
zācijas veids (abr.). 
28. Nominatīva jau-
tājums. 29. Trauka 
lauska. 31. Nelaipna, 
pikta. 33. Labības 
lauki. 38. Ķiploka 
galviņas daļas. 40. 
Gada dienu saraks-
ti. 41. Gaudena. 42. 
Galvaskausa kauls. 

43. Kails. 44. Tuvo Austrumu tautu ornamentācijas veids. 45. Portugāļu jūrasbraucējs (1480 – 
1521). 46. Kopīga darba veikšana bez atlīdzības. 47. Spiedveidnes darba detaļa. 48. Ardievas. 
VERTIKĀLI. 2. Veclaiku šautene. 3. Dalīties bišu saimei. 4. Daiļš. 5. Sistematizēts likumu kopo-
jums. 6. Darbarīks, stanga. 7. Apgaismošanas ierīce. 8. Skujkoks. 10. Rotas sieviešu tērpu 
saspraušanai. 14. Celtniecības izmaksu aprēķins. 19. Ilgs, dēkains ceļojums. 21. Zināšanu trū-
kums, aprobežotība. 22. Gaujas pieteka. 23. Starptautisks, politisks līgums. 24. Mobilo tālruņu 
izziņa (abr.). 26. R. Ezeras romāns. 30. Krāsainu raķešu dedzināšana svētkos. 32. Draiskulīgi 
kustīga, grūti noturāma. 33. Lauksaimniecības darbarīki. 34. Cilvēku kaklu mugurējās daļas. 
35. Grūtas, nepatīkamas darīšanas (vsk.,sarunv.). 36. Kalni Dienvidamerikā. 37. Atsevišķas 
dzejas rindas dzejolī. 38. Priežu dzimtas koks, ko Latvijā audzē parkos. 39. Sadauzīt.

Lieldienu laikā pastāstīsim pirmo Latvijas evaņģēliski luteriskās Baznīcas ar-
hibīskapu, Latvijas evaņģēliski luteriskās Baznīcas ārpus Latvijas arhibīskapu 
Teodoru Grīnbergu, kurš Ventspils Nikolaja draudzē nokalpoja 27 gadus un 
līdztekus pienākumiem draudzē pildīja arī skolotāja, Ventspils domnieka un 
pat Ventspils domes priekšsēdētāja pienākumus. 

No Ventspils draudzes līdz 
arhibīskapa krēslam

Kurzemnieks Teodors Grīnbergs ir dzimis 1870.  gada 
2.  aprīlī Ģibzdes muižas “Mazlejās”, apmēram vienādā 
attālumā starp Dundagu, Valdemārpili (tolaik Sasmaku) 
un Ugāli. Viņa tēvs Ernests bija krietns zemnieks ar 
plašu pasaules skatījumu. Topošā Latvijas baznīcas vadī-
tāja dzimta ir īpaša, jo viņa mātes Vilhelmīnes māte 
Kristīne bija tautasdziesmu vācēja Krišjāņa Barona māsa. 
Skolojies Popē, Ģibzdē, Talsos un Jelgavā, teoloģiju stu-
dējis Tērbatas universitātē, kur kļuvis par vecākās latvie-
šu studentu korporācijas Lettonia biedru. 

Pēc veiksmīga studiju noslēguma Teodoram Grīnbergam 
nebija iespējams uzreiz atrast mācītāja vietu, jo kā dau-
dziem latviešu teologiem arī viņam bija jāpārvar baltvā-
cu neuzticība un nacionālā uzmanība. Kurzemē, kur nebi-
ja nevienas latviešu pašpārvaldes draudzes, tas bija īpaši 
grūti. Tomēr talkā nāca gadījums. Kad viņš strādāja par sko-
lotāju un mācītāja Raisona palīgu Lutriņu draudzē, Raisons 
saslima, un Grīnbergs pārņēma kalpošanu Lutriņos. Lai 
arī ordinēts un draudzes iemīļots, Grīnbergs nebija pir-
mais kandidāts uz Lutriņu draudzes mācītāja amatu pēc 
Raisona nāves. Konsistorija vēlējās vācu mācītāju, tomēr 
draudze panāca Grīnberga apstiprināšanu. Lutriņu mācī-
tāja amatā Teodors Grīnbergs aizsāka vēl vienu savas dzī-
ves nozīmīgu darbību – kristīgo avīžniecību. Tomēr ilgi viņš 
Lutriņos nepalika un 1907. gada aprīlī pārgāja uz Ventspili, 
kur nokalpoja 27 gadus – līdz par 1934. gadam. Ventspils 
Nikolaja draudze viņa kalpošanas laikā piedzīvoja 12 tūk-
stošus lielu draudzes locekļu skaitu! Šajā laikā viņš uzsā-
ka arī bērniem paredzētā izdevuma “Bitīte” izdevniecību, 
un viņa ierosmē draudzē atvēra bērnudārzu trūcīgu vecā-
ku atvasēm, kurā par nelielu naudu bērni tiek pieskatīti 
un baroti. Kalpojot Ventspilī, Teodors Grīnbergs divas rei-

zes bijis Ventspils pilsētas 
domnieks un vienu gadu 
arī domes priekšsēdētājs.

Teodors Grīnbergs bijis 
arī 1.  Saeimas deputāts 
un viens no 1944.  gada 
17.  marta Latvijas Centrālās padomes memoranda 
parakstītājiem. Ar viņa iniciatīvu Ventspilī nodibināja 
2. Ventspils kājnieku pulka karoga iegādes un pasnieg-
šanas komiteju. 1921. gada 8. augustā T. Grīnbergs pie-
dalījās 2. Ventspils kājnieku pulka karoga pasniegšanas 
ceremonijā. 1929. gadā LU Teoloģijas fakultāte piešķīra 
T. Grīnbergam goda doktora grādu, un 1932. gadā viņš 
tika ievēlēts par ārštata profesoru. Tajā pašā gadā ievē-
lēts par LELB arhibīskapu, bijis pirmais šā titula ieguvējs. 
Viņa amata pilnvaru laikā izdota jauna Dziesmu grāmata 
un jauna tulkojuma Jaunās Derības izdevums. 1938. gada 
jūlijā tika panākta cieša sadarbība ar Anglijas anglikāņu 
baznīcu. 1940.  gada notikumus arhibīskaps aizvadīja 
Rīgā, kalpojot savā amatā. II Pasaules kara laikā līdz pat 
1944. gadam T. Grīnbergs pildīja savus pienākumus, līdz, 
tuvojoties Sarkanajai armijai, Lielvācijas drošības polici-
ja piespieda viņu izbraukt no Latvijas. Lielākais ieguldī-
jums un mūža vērtais darbs Teodoram Grīnbergam kā 
arhibīskapam trimdā pēc II Pasaules kara bija LELB ārpus 
Latvijas saliedēšana un nepieļaut Baznīcas izklīšanu un 
sadalīšanos. Trimdinieka gaitas viņš pavadīja Vācijā, 
Eslingenē. Baznīcas darbu ārpus Latvijas T.  Grīnbergs 
vadīja  no 1944. līdz 1962. gadam. Arhibīskaps Teodors 
Grīnbergs miris 1962. gada 14. jūnijā Eslingenē. 

Jānis Makars



ОВЕН
Беспокойное время. Несмотря на то, что наступает праздничный пери-
од, вы будете думать о работе и хозяйственных вопросах. Попытайтесь 
отложить все дела и отдохнуть – провести время в размышлениях, за 

чтением, можете отправиться на прогулку или встретиться с друзьями или родны-
ми. С наступлением новой недели желательно продемонстрировать свои лучшие 
качества на работе, возможно карьерное предложение. 

ТЕЛЕЦ
Вас ожидает активная общественная жизнь. Люди будут относиться 
к вам с симпатией, возможно, какая-то встреча позднее перерастет 

в романтические отношения. Хорошее время для развития своих способностей и 
приобретения опыта, что будет способствовать личностному росту. На работе или 
в бизнесе трудитесь с полной отдачей, это позволит обрести признание. 

БЛИЗНЕЦЫ
Не тратьте свободное время на развлечения, ни к чему хорошему это 
не приведет. Лучше провести время наедине с собой, привести в поря-

док мысли и поставить цели на будущее. В деловой сфере появится возмож-
ность выделиться и начать новые проекты, что позднее приведет к более высо-
ким заработкам. В отношениях важно взаимное доверие, уважайте мнение своей 
половинки. 

РАК
Самое время устраивать презентации, посещать общественные меро-
приятия или отправиться на дружескую вечеринку. Это позволит уста-

новить новые деловые контакты. Весна дает о себе знать. В сердечных делах, воз-
можно, будете ветрены, вас ожидают незабываемые приключения. 

ЛЕВ
Возникнет желание расширить кругозор. Ищите полезную информа-
цию в интернете, читайте, посещайте библиотеку. Что-то из этого вам 

пригодится в работе и карьере. В сфере отношений ко всему нужно подходить 
серьезно и ответственно. Любовные авантюры нежелательны, намного важнее 
стабильные семейные ценности. 

ДЕВА
Могут стать актуальными вопросы, связанные с заграницей. Деловые 
контакты или возможность работы за рубежом тщательно оценивайте, 

убедитесь, что все действительно обстоит так, как показалось на первый взгляд. 
Возможно приятное общение с друзьями на чужбине. В праздничные выходные 
сделайте домашние дела, привлеките к работе всю семью. С финансами будьте 
осмотрительны. 

ВЕСЫ
Сколько людей, столько мнений. Поэтому будьте толерантны и при-
слушивайтесь к людям – что они говорят, как оценивают события. В 

противном случае могут сложиться напряженные ситуации и возникнуть разно-
гласия. Весна заставит сердце биться чаще, станет более актуальной тема отно-
шений. Откройте сердце навстречу любви и устройте приятный вечер с любимым 
человеком.

СКОРПИОН
Подходящее время для выполнения работы по дому. Делайте все не 
спеша, тогда вы сможете отдохнуть и подготовиться к новой неделе, 

которая обещает быть динамичной. К профессиональным обязанностям относи-
тесь серьезно и ответственно, достижения не будут внезапными, но окажутся ста-
бильным. Вам следует ориентироваться на мероприятия, которые принесут при-
быль в будущем. 

СТРЕЛЕЦ
Будут успешными деловые контакты и переговоры. Партнеры будут 
готовы выслушать ваше мнение и проявят благосклонность. Может 

появиться хорошая возможность улучшить финансовое положение. Прибыль не 
будет быстрой, но окажется стабильной. В отношениях возможны неожиданные 
повороты и приключения, но не стоит позволять другим вмешиваться в вашу лич-
ную жизнь. 

КОЗЕРОГ
Время размышлений и переоценки. Захочется во всем добраться до 
самой сути, и это удастся осуществить. Вы будете хорошо ориентиро-

ваться в людях и ситуациях, но не все окажется для вас приемлемым. Позвольте 
себе побыть в одиночестве, но не слишком долго, так как это может вас настроить 
на грустный лад. В отношениях возможны новые веянья, что будет вдохновлять и 
заставит сердце биться сильнее. 

ВОДОЛЕЙ
Вы будете излучать оптимизм. Своими позитивными эмоциями вы 
будете заражать окружающих, и люди с удовольствием станут прово-

дить время в вашем обществе. В выходные побалуйте своих домашних празднич-
ным обедом и привлеките их к домашним делам. Хорошо бы устроить генераль-
ную уборку или заняться благоустройством сада с последующим пикником. На 
следующей неделе лучше задуматься над тем, как повысить доходы. 

РЫБЫ
Для вас важен финансовый вопрос. Следите за своими тратами, 
чтобы расходы не превысили доходы. Ваше настроение в значитель-

ной степени будет зависеть от материальной стабильности. На работе вас ожи-
дают ответственные решения, но вы справитесь. Возможно, вы задумаетесь над 
некоторыми нюансами своей личной жизни. Стоит обсудить это со своим люби-
мым человеком.
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Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

Ответы: 

В пасхальный период мы хотели бы рассказать об архиепископе Латвийской Евангелическо-лютеранской 
церкви, архиепископе Латвийской Евангелическо-лютеранской церкви за рубежом Теодоре Гринберге, 
который в Вентспилсской общине св. Николая служил 27 лет и, помимо обязанностей в общине, работал 
учителем, а также в Вентспилсской думе, был даже председателем Вентспилсской думы. 

В минувшую субботу, 8-го апреля, в 
Вентспилсе был установлен рекорд 
Гиннесcа в категории «Одновременная 
масштабная посадка саженцев луковичных 
растений». 

От Вентспилсской общины 
до кресла архиепископа

Теодорс Гринбергс родился 2 
апреля 1870 года в «Мазлеяс» 
имения Гибздес, в Курземе, на 
приблизительно равном расстоя-
нии от Дундаги, Валдемарпилса 
(в то время Сасмака) и Угале. Его 
отец Эрнестс был настоящим кре-
стьянином с широким взглядом на 
мир. Род будущего руководителя 
Латвийской церкви – особенный, 
поскольку его бабушка по мате-
ринской линии, Кристине, была 
сестрой собирателя народных 
песен Кришьяниса Баронса. Он 
учился в местечке Попе, в Гибзде, 
Талси и Елгаве, изучал теологию в 
Тартуском университете, где стал 
членом старейшей студенческой 
корпорации латышских студентов 
Lettonia. 

После успешного завершения 
обучения Теодору Гринбергсу не 
удалось сразу найти место пасто-
ра, поскольку, как и многие латыш-
ские теологи, он был вынужден 
преодолевать недоверие и нацио-
нальную настороженность со сто-
роны немцев. В Курземе, где не 
было ни одной латышской общи-
ны, имеющей собственные полно-
мочия, это было особенно сложно. 
И все же, на помощь пришел слу-
чай.  Когда он работал учителем 
и служил помощником пастора 
Райсонса в Лутриньской общине, 
Райсонс заболел, и Гринбергс пере-
нял служение в Лутрини. Несмотря 
на то, что он был ординирован и 
любим в общине, Гринбергс не 

был первым кандидатом в пас-
торы Лутриньской общины после 
смерти Райсонса. Консистория 
желала видеть немецкого пас-
тора, однако община добилась 
утверждения Гринбергса. В долж-
ности пастора в Лутрини Теодорс 
Гринбергс начал еще одну важную 
сферу своей деятельности – хри-
стианскую журналистику. Однако 
надолго в Лутрини он не остался 
и в апреле 1907 года перебрал-
ся в Вентспилс, где прослужил 27 
лет – до 1934 года. Во время его 
служения в Вентспилсской общи-
не св. Николая в ней насчиты-
валось 12 тысяч членов общи-
ны.  В это время он начал изда-
тельство периодического издания 
для детей «Bitīte» («Пчёлка»), а 
также его стараниями в общине 
был открыт детский сад для детей 
бедняков, в котором за неболь-
шую плату за ними присматривали 
и кормили. Служа в Вентспилсе, 
Теодорс Гринбергс дважды рабо-
тал в Вентспилсской городской 
думе и в течение одного года был 
ее председателем. 

Теодоргс Гринбергс был также 
депутатом 1-го Сейма и одним из 
тех, кто 17 марта 1944 года под-
писал меморандум Латвийского 
центрального совета. Благодаря 
его инициативе в Вентспилсе был 
основан комитет по приобрете-
нию и преподнесению знамени II 
Вентспилсского пехотного полка. 
8 августа 1921 года Т. Гринбергс 

принимал участие в церемо-
нии преподнесения знамени II 
Вентспилсского пехотного полка. 
В 1929 году теологический факуль-
тет Латвийского университета при-
своил Т. Гринбергу степень почет-
ного доктора, а в 1932-м он был 
избран внештатным профессором. 
В этом же году он был избран 
архиепископом ЛЕЛЦ, он являл-
ся первым обладателем этого 
титула. Во время его полномочий 
была издана новая Книга Песен 
и вышло издание нового перево-
да Нового Завета. В июле 1938 
года ему удалось добиться тес-
ного сотрудничества с английской 
Англиканской церковью. События 
1940 года архиепископ встретил 
в Риге, где он служил. Во время 
Второй мировой войны, до 1944 
года, Т. Гринбергс исполнял свои 
обязанности, пока с приближени-
ем Красной армии немецкая поли-
ция безопасности не вынудила его 
выехать из Латвии. Самым боль-
шим вкладом Теодора Гринбергса 
как архиепископа в ссылке после 
Второй мировой войны было спло-
чение ЛЕЛЦ за рубежом и недопу-
щение дивергенции и разделения 
Церкви. Годы ссылки Т. Гринбергс 
провел в Германии (Эсслинген). 
Церковной работой за рубежом 
он руководил, начиная с 1944-го 
по 1962 год. Архиепископ Теодорс 
Гринбергс умер 14 июня 1962 года 
в Эсслингене.  

Янис Маккарс

Есть рекорд!

собой контур Латвии и число 100. Таким образом вентспил-
чане преподнесли стране своеобразный подарок к грядущему 
100-летнему юбилею. Все участники мероприятия удостои-
лись памятных сертификатов.

Предыдущий подобный рекорд был 
зафиксирован 9-го ноября 2014 года в 
Великобритании в городе Бирмингеме. 
Достижение британцев вентспилчане пре-
взошли как по времени, так и по числу участ-
ников. А именно: в Вентспилсе цветы сажа-
ли 7756 человек (на 3506 больше, чем в 
Бирмингеме), а управились они за 6 минут 
26 секунд – против 15 минут, показанных бри-
танцами. Высаженные растения образовали 
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С переходом на рыночную эко-
номику ситуация изменилась. 
Сейчас товаров и услуг море 
разливанное. Клиента и поку-
пателя должно любить и всяче-

ски привечать, а утверждение «клиент всег-
да прав» принято за аксиому. Так, да не так. 
Конечно, жалоб и претензий сейчас в разы 
меньше, чем 25 лет назад, но они тем не 
менее есть.

Продукты питания в настоящее время 
люди в основном приобретают в больших 
сетевых магазинах. Это удобно – товар весь 
на виду, выбор большой. Угрюмость и непри-
ветливость кассиров супермаркетов уже 
стали притчей во языцех. Они, в свою оче-
редь, парируют – посидите смену в 12 часов 
и к тому же покупатели тоже хороши – грубые 
и капризные. 

Вентспилчанка Ирина однажды наблюда-
ла такую картинку – покупатель, стоявший 
в очереди перед ней, протянул для оплаты 
карточку, а кассир ему выдает такой текст – 
«Карточки не принимаем, у Вас под носом 
объявление об этом». Мужчина машинально 
потрогал свой нос и не нашелся с ответом. 
«Не знаю, как кому, но, по-моему, это откро-
венное хамство», – считает Ирина, которая, 
кстати, тоже не заметила расположенное где-
то сбоку упомянутое объявление.

За одеждой – в другие города? 
Модной и качественной одежды и обуви в 

Вентспилсе не купить – это устоявшееся мне-
ние. Обновлять гардероб горожане предпочи-
тают в столице или за границей. Однако такая 
возможность есть не у всех, а наготу прикрыть 
надо. Множество магазинов в городе торгу-
ют поношенными вещами, и у них есть свой 
обширный круг клиентов, но есть люди, испы-
тывающие к ним предубеждение и предпочи-
тающие все же новую одежду. Таким товаром 
торгует магазин в самом центре города, но на 
каждого входящего там смотрят как на потен-
циального вора – не спускают глаз и ходят по 
пятам. Не очень приятно.

«Пробовали ли вы когда-нибудь вернуть 
в магазин негодную обувь? И не пробуйте, 
если хотите сберечь нервы», – утверждает 
Оксана. В такую возможность она верит при-
мерно так же, как в существование снежно-
го человека. Вроде как он есть, но никто его 
не видел. К таким выводам женщина пришла 
после двух неудачных попыток.  Пару лет 

Клиент всегда прав?

Люди, заставшие эпоху развитого социализма, прекрасно помнят все 
прелести советской торговли, общественного питания и прочей сферы 
обслуживания. Тотальный дефицит, грубые продавцы, невкусная еда 
в кафе и ресторанах, обсчеты и обвесы. Список можно продолжить.

назад она хотела вернуть пару весьма неде-
шевых сапог, которые в процессе носки пока-
зали себя не лучшим образом. Оказалось, 
что голенища сильно линяют и испортили ей 
светлое пальто и не одну пару колгот. В мага-
зине посчитали, что это никакой не брак, пре-
тензия несущественная, и если с каблуками, 
колодкой и молнией все в порядке, то и сапо-
ги качественные. Второй раз Оксана попыта-
лась вернуть пару босоножек. Да, они были 
из дешевых, да, никто многого от них не ждал, 
но всё-таки то, что они развалились в первую 
же неделю не очень активной эксплуатации, – 
это чересчур. На этот раз в магазине присут-
ствовали и продавец, и хозяйка, но диалога 
не вышло, а даже получился легкий скандал. 
Женщина решила больше не испытывать 
судьбу, поскольку оба раза она отправлялась 
в магазин, уверенная в своей правоте, а в 
итоге чувствовала себя какой-то попрошай-
кой. Не очень приятно.

Так нужны покупатели или нет?
Сейчас продавцы в большинстве магази-

нов именуются продавцами-консультантами, 
то есть подразумевается, что они хорошо 
знают свой товар и могут ответить на все 
вопросы. У Марины есть пример подобной 
консультации. Она искала подарок к юбилею 
отца – золотой перстень. В ювелирном мага-
зине Марина присмотрела один – строгий и 
элегантный.  Беседа с продавцом-консультан-
том выглядела следующим образом:

- А что это за камень? Это опал?
- Да, опал.
- Или это оникс?
- Да, это оникс.
Прелесть, правда? Да хоть бриллиант. Как у 

Ильфа и Петрова – вас обманули, вам прода-
ли гораздо лучший мех. Смешно получилось.

В магазинах одежды и обуви покупатель 
худо-бедно может сам разобраться, годится 
ему товар или нет. Но есть случаи, когда 
консультация действительно необходима. 
Например, при покупке мебели, бытовой тех-
ники или стройматериалов. Магазины, торгую-
щие товарами для дома и сада в Вентспилсе, – 
это отдельная песня. Зачем там продавцы-кон-
сультанты? – этот вопрос задает практически 
всяк входящий. Для начала, продавцы, когда 
замечают ищущий взгляд покупателя, зача-
стую просто «делают ноги». Если их всё же 
удается отловить, они делают несчастное лицо 
и почти ни на один вопрос ответить не могут. 
Инесса делает дома ремонт и пришла в мага-
зин за полиэтиленовой пленкой и еще парой 
мелочей. Консультант заявил, что ничего из 
ею перечисленного в продаже нет. Женщина 
всё же решила поискать и таки нашла, убив 
при этом кучу времени. Впечатление такое, что 
покупатели магазину просто не нужны – такой 
вывод сделала Инесса.

Грустная история 
об общественном питании 

Не дорожат клиентами, похоже, и пред-
приятия общественного питания.  Их в горо-
де не так много, и посетители все равно 
будут. Чересчур стараться не обязательно. 
Интерьер и меню не меняются годами, офици-
анты не дают себе труда запоминать постоян-
ных клиентов. Вполне логичную для неболь-
шого города фразу – «Здравствуйте, Вам как 
обычно?» – услышать почти невозможно.

 Пробелы в качестве обслуживания особен-
но заметны в дни больших городских меро-
приятий. В один из таких дней компания 
друзей из Вентспилса отправилась в один 
из ресторанов, который, к слову, регуляр-
но получает призы как лучшее предприятие 
общественного питания. Свободные места 
были, однако ожидание заказа растянулось 

на добрый час. Поначалу к ним просто никто 
не подходил, причем официанты все время 
сновали туда-сюда и преимущественно с 
пустыми руками, но вниманием их не удо-
стаивали. Несколько компаний за соседними 
столиками ушли, так и не дождавшись меню. 
Сделав наконец заказ, пришлось еще изряд-
но потерпеть, и даже получить расчет офици-
ант не слишком спешил. Счета прождали еще 
минут 40, борясь с желанием плюнуть и уйти. 
Отдых обернулся нервотрёпкой, и ресторан 
этот теперь друзья обходят стороной.

Примечательную историю рассказали гости 
из ближнего зарубежья. Прогулявшись по 
городу, они в прекрасном настроении загля-
нули в одно из кафе и, поскольку не разби-
рались в местных сортах, спросили офици-
антку – «А какое пиво у вас самое вкусное?».  
На что получили высокомерный ответ – «Не 
знаю, я пиво не пью». Похвально, конечно, 
но гости и не собирались ее угощать, а хоте-
ли угоститься сами и по наивности думали, 
что в обязанности официанта входит помощь 
клиенту с выбором. Вроде мелочь, но осадо-
чек остался.

Чтобы хорошего было больше!
Недаром говорят, что ложка дёгтя портит 

бочку мёда.  Справедливости ради надо ска-
зать, что и у нас есть работники торговли и 
сферы обслуживания, которым жители гово-
рят «спасибо» совершенно искренне, как, 
например, Виктор. В магазине спорттоваров 
он приобрел какую-то мелочь, а по доро-
ге домой ему позвонили и сообщили, что он 
там забыл кошелек и «приезжайте поскорее 
и заберите». Мужчину приятно поразило не 
столько то, что никто не позарился на его 
собственность, а оперативность работников 
магазина. Он даже не успел заметить пропа-
жу, а ее уже вернули.

Валентина как-то зашла с парой вопросов 
в офис мобильного оператора. Выяснив все, 
что хотела, женщина вышла и через минуту 
заметила, что за ней бежит обслуживавшая 
ее девушка. Оказалось, что она допустила 
ошибку, консультируя Валентину, и предла-
гает ей вернуться и исправить оплошность. 
Казалось бы, девушка виновата, но все равно 
хочется сказать ей «спасибо» за неравноду-
шие и ответственность.

В том же запомнившемся магазине строй-
материалов работает молодой человек, кото-
рому не в тягость помочь покупателям. С 
шутками и прибаутками он с удовольстви-
ем делает свою работу, и посетители уходят 
довольными.

В общем есть примеры отрицательные, 
есть и положительные. Хотелось бы, чтобы 
вторых было побольше. 

Модной и качественной 
одежды и обуви в Вентспилсе 
не купить – это устоявшееся 
мнение. Обновлять гардероб 
горожане предпочитают в 
столице или за границей.
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За разложенным на прилавке товаром не сразу удается различить, куда продавец поста-
вил взвесить мешочек фасоли, но практически сразу же, словно из ниоткуда, слышится 
механический голос электронной аппаратуры, который сообщает, что вес товара – шесть-
сот граммов. «Ого, слышала – у дяди говорящие весы! Мам, давай купим еще что-нибудь, 
чтобы они сказали, сколько это стоит», – малыш теребит женщину за краешек куртки.   

На вопрос, не 
обижают ли его 
вентспилчане из-за 
того, что он незрячий, 
Петерис отвечает 
самыми добрыми 
словами в адрес 
горожан.

Вентспилчанин: обыкновенный и необыкновенный
Иди и работай, тогда 
ты чего-то добьешься!

Настоящая острота хрена
Высокого худощавого мужчину в темных 

очках, стоящего за одним из прилавков улич-
ного павильона Вентспилсского рынка, жите-
ли города видят здесь уже лет двадцать. В 
мороз и летний зной. Он предлагает покупа-
телям небольшой, почти незаметный ассор-
тимент – хозяйственные и банные веники, 
фасоль и горох, хрен собственного приго-
товления в различных баночках, собранный 
в своем саду березовый и кленовый сок, 
перед Пасхой – луковую шелуху для окра-
шивания яиц, иногда какое-нибудь варенье. 
И пусть рабочее место шестидесятилетнего 
Петериса Кронбергса находится в не самом 
выгодном месте, с внешней стороны наве-
са, каждый день мимо него проходят сотни 
людей. Некоторые покупатели, оценившие по 
достоинству настоящую остроту продаваемо-
го Петерисом хрена, обычно останавливают-
ся, чтобы перекинуться парой слов с продав-
цом. Своих постоянных покупателей он узна-
ет по голосу, а характер новых – распознает 
по манере говорить, а не по внешности, пото-
му что за темными очками уже десятки лет – 
незрячие глаза. Теперь уже они даже солнеч-
ный свет не различают. По этой причине ему, 
инвалиду первой группы, и нужны говорящие 
весы, и часы, которые подсказывают ему, 
сколько времени осталось до конца рабочего 
времени на рынке. 

Но почему же человек с такой и так непро-
стой судьбой должен выполнять не самую 
легкую работу? Такой вопрос, кажется, даже 
немного задевает Петериса: «Ну как же, в 
остальном у меня ведь есть силы и здоро-
вье – что же я дома делать буду? У супруги 
Людмилы сидеть на шее и плакать? У нее 
пенсия вполовину меньше, чем у меня, ноги 
не слушаются, стоит в очереди на операцию. 
А так мы друг друга поддерживаем, она боль-
ше занимается огородом, зелень и фасоль 
выращивает на продажу, я на рынке, может, 
не каждый день, но свою копеечку домой при-
ношу. На жизнь хватает, понемногу вот начали 
приватизированную квартиру ремонтировать. 
Добираюсь бесплатно, почему бы и не съез-
дить поработать?» 

Вскопать землю – святое дело
Петерис в большой степени считает 

себя вентспилчанином, потому что долгие 
годы работает здесь. Живут они с супругой 
Людмилой в трехкомнатной квартире в Варве, 
населенном пункте в пригороде, где еще во 
времена совхоза «Вентспилс», уже будучи 
слабовидящим, он работал на лесопилке, в 
полевой бригаде и на другой работе. Отсюда 
вместе с другими ездил на баррикады Ригу 
защищать. 

Недалеко от дома, еле видимый из окна 
кухни на третьем этаже, находится и его ого-
родик. Петерис отправляется туда, как на 
работу, вместе с Людмилой или своим асси-
стентом Сандрой, работу которой оплачивает 
государство. Сандра живет в том же доме на 
первом этаже. Мог бы и один, дорога хоро-
шо известна еще по тем временам, когда 
Петерис видел, но нужно пересекать шоссе 
Вентспилс – Кулдига, а его белую тросточку 

не все шоферы замечают и относятся с ува-
жением. Сейчас он оттуда носит березовый 
сок, который Людмила из ведер перелива-
ет в бутылки, а вскоре нужно будет вскапы-
вать огород. Эту работу Петерис не доверяет 
никому и никого не просит сделать это вме-
сто него. 

 «Когда земля нагревается, я подкладываю 
подушечку и сажусь на колени – так я могу не 
только нащупать и вскопать грядку, но и одно-
временно взрыхлить почву, как пух, Людмиле 
остается только бросить семена или посадить 
луковицы», – очевидно, что Петерис гордится 
тем, что может выполнить мужскую работу.  К 
слову, Петерис вспоминает, что ему рассказы-
вали, что в одном селе Вентспилсского края 
несколько лет назад волость вспахала поле, 
чтобы безработные и бездомные посадили 
там и ухаживали потом за картошкой, кото-
рую для посадки выделило самоуправление, 
а осенью ее можно было бы разделить между 
ними и обеспечить их пропитанием. Вышел из 
этого один пшик. 

Работай, черт побери, как я!
«Насколько я слышал, желающих работать 

на том поле так и не нашлось, зато от жела-
ющих получить помощь в ту осень у местной 
власти отбою не было. Совсем не стыдятся 
своей лени», – на обычно серьезном лице 
моего собеседника появляется ироничная 
улыбка. Петерис рассказывает, что и у него 
на рынке бывали случаи, когда к нему, несмо-
тря на то, что всем известно о его проблеме, 
подходили местные алкоголики и просили 
дать еврик или хотя бы пару десятков центов. 

«Тогда мне, действительно, становится 
обидно – у кого ты просишь?! Стараюсь не 
ругаться, но говорю откровенно – работай, 
черт побери, как я, тогда ты и сам чего-то 
добьешься! Но работать они не хотят», – с 
горечью говорит Петерис. 

На вопрос, не обижают ли его вентспилча-
не из-за того, что он незрячий, Петерис отве-
чает самыми добрыми словами в адрес горо-
жан. «Город я знаю еще по старой памяти, 
хотя в последние годы здесь многое измени-
лось. Иногда хочется пройтись по городу без 
сопровождающего, что я и делаю. При помо-
щи трости я нащупываю повороты, в центре 
у нас есть и светофоры со звуковым сигна-
лом. Только названия улиц и номера домов 
не могу прочитать. Тогда спрашиваю у людей, 
где я нахожусь, и ни разу меня не обману-
ли. Многие предлагают помочь – отвести в 

нужное место, и я принимаю эту помощь, 
если по голосу слышу, что предложение исхо-
дит от сердца и у человека есть время меня 
проводить».   

За работой – в противогазе
Петерис родился под Цесисом. В роди-

тельской семье воспитывались восемь детей. 
В свое время у Петериса была жена, но 
их брак распался. В той семье были дети, 
теперь уже есть внуки, но тесной связи с ними 
нет, в том числе, и по причине значительно-
го расстояния. Уже будучи разведенным, в 
Цесисе Петерис познакомился с вентспилчан-
кой Людмилой со схожей судьбой. Людмила в 
то время гостила у подруги в Цесисе. Вскоре 
уже Петерис собирался в Вентспилс, и они 
стали жить вместе. Людмила, в жилах кото-
рой течет и польская кровь, в то время рабо-
тала в строительстве, выполняла простые 
работы, а Петерису даже такую работу найти 
не удавалось, нигде не принимали из-за сла-
бого зрения. 

«Я случайно узнал, что неподалеку в 
совхозе ищут рабочих на лесопилку. Давали 
даже хоть какое-то жилье. Но вскоре при-
шло время, когда такие хозяйства стали раз-
валиваться. К тому же, случилось несча-
стье: я попал в тяжелую аварию на мопе-
де, после которой со зрением стало совсем 
плохо, врачи дали первую группу инвалид-
ности. Тогда я и решил попробовать торго-
вать, хотя опыта в этом не было никакого. 
В основном продавал хрен, который на бес-
хозных полях и до сих пор можно собирать 

практически в неограниченных количествах 
и бесплатно, он тут растет еще со времен 
совхоза. Раньше, когда здоровье позволяло, 
это делала Людмила, за небольшую плату 
обычно мы находили помощника, для хране-
ния корня у нас имеется прекрасный прохлад-
ный погреб. Остальное – все своими руками. 
Вместе с Людмилой чистили и перемалыва-
ли, иногда приходилось в буквальном смысле 
надевать противогазы, настолько сильно хрен 
резал глаза. Только со временем мы привык-
ли. Приятно, что настоящие гурманы такой 
чистый продукт на рынке могли и могут оце-
нить, понемногу появились постоянные поку-
патели. Веники закупаю у одного местного 
мужичка, только нужно подгадать, когда у него 
«трезвый период», потому что в подпитии и 
с похмелья у него не получается хорошего 
товара. Березовый сок собираю сам. Свежим, 
не подвергшимся брожению, его можно хра-
нить в нашем погребе и продавать практи-
чески весь год»,  – Петерис рассказывает об 
этом не с целью рекламировать свой товар, а 
чтобы предоставить правдивую информацию 
о нем. Его очень порадовало то, что новая 
администрация рынка в пределах возможно-
стей присвоила ему скидку на аренду прилав-
ка, и в других вопросах идет ему навстречу. И 
добавляет, что все время ведь хочется чего-
то большего… 

Определить номинал на ощупь
Но как же на рынке посчитать деньги за 

товар и выдать сдачу? Людмила шутит, что 
в финансовых вопросах она, будучи зрячей, 
с Петерисом и рядом не стояла. И он тут же 
демонстрирует пластмассовые кошельки, где 
монеты разложены по номиналу в специаль-
ные гнезда на пружинках, поэтому их можно 
легко найти.   Ими еще до введения евро 
Петериса обеспечила социальный реабили-
толог, отзывчивая Зинта из Вентспилсской 
территориальной организации Латвийского 
общества незрячих. А монетки, которые дают 
покупатели, пальцы Петериса моменталь-
но распознают по величине, насечкам на 
ребре, толщине и другим признакам, на кото-
рые зрячие обычно не обращают внимания. 
Бумажные деньги Петерис кладет на ладонь 
и определяет по размеру, некоторым тактиль-
ным признакам, банкноты также сортируют-
ся в кошельке. В случае сомнений Петерис 
обращается к отзывчивой соседке по при-
лавку Илзе, которая никогда не отказывает 
в помощи. 

«Мы все на самом деле рады за Петериса, 
которому уже с детства приходилось справ-
ляться с различными тяготами, и он все 
время держался очень мужественно. Если 
бы все, у кого похожая судьба, так могли», – 
Зинта не скрывает гордости за то, что имен-
но в Вентспилсе живет такой сильный духом 
человек, как Петерис. 

Слепой продавец Петерис Кронбергс со своей супругой Людмилой.

Петерис Кронбергс собирает берёзовый сок с берёз, которые растут рядом с его 
приусадебным участком. 
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В Вентспилсе зарождается пре-
красная традиция – благотво-
рительная акция «От сердца к 
сердцу в Вентспилсе». Авторами 
идеи являются Анжелика и Бруно 

Юршевицы, которые считают, что продемон-
стрировать уважение к пожилым горожанам, 
доставить им радость и исполнить какую-ни-
будь их небольшую мечту – наша обязан-
ность как молодого трудоспособного поко-
ления. Ведь, несмотря на то что времена 
изменились, мы сегодня в значительной мере 
наслаждаемся плодами их труда, и самое 
малое, что мы можем для них сделать, – 
суметь сказать спасибо за то, что они сделали 
за свою долгую жизнь.  

СИМВОЛИЧНАЯ ВСТРЕЧА 
ДЛЯ ПОРТОВОГО ГОРОДА

Бруно и Анжелика рассказывают, что пер-
вая встреча оказалась значимой и символич-
ной для портового города, поскольку удалось 
побывать в гостях у трех морских волков – 
мужчин, которые все годы работы посвятили 
морю. Но рыболовство и раньше у вентспил-
чан было уважаемым и почитаемым трудом. 
Еще с тех времен, когда во второй половине 
19 века в Остгалсе возле Вентспилса воз-
ник рыбацкий поселок и мужчины отправля-
лись на рыбную ловлю на весельных лодках 
и пользовались самоткаными сетями. Это 
было суровым и опасным ремеслом, каждую 
осень и весну море забирало жизни не одно-
го рыбака. Позднее, уже в двадцатом столе-
тии, в послевоенное время гордостью вент-
спилчан был рыболовецкий колхоз «Красный 
маяк», и в рыболовецком порту одновремен-
но могло находиться до 50 рыболовецких 
судов! К сожалению, сегодня вентспилсские 
богатые рыболовные традиции остались в 
прошлом – в начале девяностых колхоз пре-
кратил свое существование, флот распрода-
ли, а работавшие в колхозе полторы тысячи 
человек были вынуждены искать отправить-
ся кто куда. 

«Мы встречались с людьми, которые пере-
жили эти времена и отдали этому делу дол-
гие и тяжелые трудовые годы. Встречались 
с бывшим капитаном судна Алдонисом 
Браунсом, которому уже 88 лет, с его кол-
легой, который несколько моложе, – 85-лет-
ним бывшим судовым механиком Харийсом 
Печаксом, а также с бывшим капитаном 
судна Таливалдисом Голдманисом, кото-
рый, будучи 77-летним, кажется в этом ряду 
совсем юношей!» – рассказывает Анжелика.  
Вместе с Анжеликой и Бруно у пожилых моря-
ков гостили Балдис Печакс и Янис Маккарс, 
а также некоторые молодые вентспилчане. 

В начале встречи моряки вспоминали те 
времена, когда в Вентспилсе еще хватало 
настоящих рыбаков и рыболовство позволя-
ло зарабатывать очень большой части горо-
жан. Мужчины рассказывали, как они ходи-
ли в море, какие штормы пережиты, какие 
уловы были и как вентспилсские моряки 
на больших морозильных траулерах ловили 

«От сердца к сердцу в Вентспилсе». 
У старых морских волков
В Вентспилсе много уважаемых 
пожилых людей, которые на 
протяжении всей долгой жизни 
добросовестно, с душой и без 
лишней шумихи выполняли свою 
работу. Они не имеют обыкнове-
ния рассказывать, сколько уда-
лось достичь в Вентспилсе бла-
годаря их усилиям. Они просто 
шли и делали, и сегодня старают-
ся приложить руку ко всему, в чем 
есть необходимость, насколько 
это в их силах. Как они живут, 
каковы их будни? Как самоуправ-
ление может им помочь? И, глав-
ное, как помочь им можем мы, 
люди, находящиеся рядом со сво-
ими стариками. 

рыбу почти во всех океанах. Воспоминания 
о былом заставляют блестеть глаза моря-
ков. У одного из них рыболовство в крови 
уже во многих поколениях – сейчас его 
сын один из немногих рыбаков прибрежно-
го лова. Таливалдис Голдманис с гордостью 
рассказывает, что в свое время в Вентспилсе 
было немногим более ста рыболовецких 
судов. Работа в море была не из легких, 
но ежемесячный план честно выполняли. 
Пережито также много суровых и опасных 
моментов. «Я живу только воспоминаниями, 
больше у меня ничего нет… Когда вспоми-
наю, как ходил в море, какие уловы возил, 
тогда одиночество отступает, в сердце ощу-
щаю радость, а в старых косточках – силу», 
– говорит господин Голдманис. 

СТАРИКОВ ЗАБЫВАЮТ…
Когда речь заходит о современности, 

блеск в глазах пропадает. Болит сердце за 
то, что произошло с рыболовной отраслью 
в Латвии и особенно в Вентспилсе. А еще 
горько потому, что, в сущности, о стариках 
забыли. Анжелика и Бруно рассказывают, 
что на вопрос о том, как обстоят дела со 
средствами на жизнь, мужчины откровенно 
говорят, что живется нелегко. У одного из них 
пенсия всего 187 евро, у второго – немно-
гим более, а получатель пенсии в 300 евро 
говорит, что с этими деньгами уже можно 
чувствовать себя более свободно. Кто живет 
вместе с сестрой, кто с сыном, в этом случае 
легче прожить. На вопрос, могли бы они про-
жить на такую пенсию в одиночестве, ответ 
– однозначно нет. Это было бы невозмож-
но. Следующий вопрос был закономерным: 
знают ли старые моряки других таких оди-
ноких пенсионеров? Да, знают, но в дискус-
сию относительно того, как живут такие пен-
сионеры, мужчины вступать не стали, лишь 
один из капитанов махнул рукой, ведь что тут 
скажешь, если и так понятно: достойной ста-
ростью это не назовешь. 

Но, может быть, возможность улучшить 
жизнь таких одиноких пенсионеров лежит на 
поверхности – например, услуги социально-
го дома? Пожилые моряки согласились, что 
это было бы хорошо, поскольку если помощь 
кому-то действительно нужна, то это имен-
но такие одинокие старички. Правда, не все 
моряки живут совсем без социальной под-
держки – один из капитанов два раза в год 
получает от самоуправления пособие в 36 
евро, а также компенсацию на приобрете-
ние дров. 

Следующий вопрос – как можно жить на 
такую пенсию при такой поддержке самоу-
правления? Анжелика говорит, что, слушая 
ответы стариков, хочется плакать. «Какое-
то время все трое молчали, затем, стара-
ясь не выказать своей боли, признали, что в 
магазине зачастую не могут себе позволить 
того, что хочется, но как-то выжить можно. А 
когда они сказали: “Мы закаленные мужики, 
нас трудно сломать!” – на глаза навернулись 
слезы», – рассказывает Анжелика. 

НУЖНО ОПРЕДЕЛИТЬ КРУГ 
ПРОБЛЕМ ПОЖИЛЫХ ЛЮДЕЙ

В целом пожилые люди стараются жить 
активной жизнью. Они следят за события-
ми в городе, в котором провели всю свою 
жизнь, еще могут убрать сами снег и листья 
во дворе, хотя сил с каждым годом все убав-
ляется. Но мужчины благодарны судьбе за 
то, что сами могут свободно передвигаться 
и делать то, что им по силам. Да, они знают, 
что во многих городах самоуправление помо-
гает старикам поддерживать в порядке тер-
риторию возле их дома. Но, к сожалению, в 
Вентспилсе такого нет, поэтому что говорить 
о том, чего нет. 

Ни для кого не секрет, что перед каждыми 
выборами в самоуправления организуются 
социальные опросы жителей. Бруно счита-
ет, что такой опрос должен быть посвящен 
выяснению того, с какими проблемами стал-
киваются пожилые люди, чтобы на осно-
вании полученных данных создать систе-
му реальной социальной поддержки для 
жителей Вентспилса, достигших пенсион-
ного возраста. Социальная поддержка не 
может быть только для малообеспеченных 
и нуждающихся. Чем больше самоуправле-
ние заботится о своих жителях, тем более 
широкой должна быть система социальной 
поддержки. 

И все же одно из самых сильных огорче-
ний вызывает, наверное, равнодушие. По 
крайней мере, этих мужчин, у которых про-
шел уже не один круглый юбилей, никто 
из представителей города не счел нужным 
поздравить и поблагодарить за их вклад 
в развитие города и за то, что всю свою 
жизнь они провели здесь и отдали городу. 
Возможно, поэтому седовласые моряки были 
так удивлены гостям, которые не только при-
шли, чтобы пообщаться и поинтересоваться 
их нуждами, но и в сотрудничестве с обще-
ством «Для процветания Вентспилса» приго-
товили пожилым людям подарки. Но главное 
ведь не подарки, а внимание тех, кто рядом. 
«Нас осталось не так много, – улыбнулся 
один из пожилых людей. – Где уж вспомнить 
о старом моряке в Вентспилсе, если даже 
Праздник рыбака теперь переименован в 
Праздник моря», – вспоминает Анжелика. 

«В Латвии во многих городских самоу-
правлениях почитают своих пожилых вете-
ранов труда просто за то, что они вложи-
ли свою работу на протяжении жизни в 
развитие города, прославляя его. Нашей 
святой обязанностью является посетить и 
поздравить пожилых одиноких стариков с 
юбилеем, таким образом демонстрируя им 
свое уважение и проявляя внимание. Пора в 
Вентспилсе ввести такую традицию!» – счи-
тают Анжелика и Бруно Юршевицы. Кроме 
того, они полагают, что в Вентспилсе можно 
было бы основать еще одну хорошую тра-
дицию: в Праздник рыбаков можно было 
бы собирать вместе всех старых рыбаков 
и чествовать их, а также организовать раз-
личные интересные мероприятия, в кото-
рых задействовать пожилых морских волков. 
Ведь они, как сами говорят, несмотря на воз-
раст, еще социально активны, хотят действо-
вать, рассказывать о своем опыте молодым. 

Анжелика и Бруно вместе с активной вент-
спилсской молодежью и впредь собирают-
ся навещать и выслушивать в своем горо-
де одиноких стариков, инвалидов и всех 
тех, кому необходимы помощь и доброе 
слово. Предложения, которые родились в 
результате таких встреч, планируется обоб-
щить и представить в Вентспилсскую думу. 
«Да будут новые традиции в нашем городе! 
– улыбается Анжелика. – Не зря же наша 
акция называется «От сердца к сердцу в 
Вентспилсе!»  

Илзе Лиепа

Когда они сказали: 
«Мы закаленные 
мужики, нас трудно 
сломать!» – на глаза 
навернулись слезы.
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Общественная работа 
является наиболее 
сложной, потому что 
ведётся исключительно 
на энтузиазме, в свое 
личное свободное 
время, часто за счет 
личных средств.

- Какие были главные события, меро-
приятия в прошлом году?

- Фактически мы отчитывались о проде-
ланной работе за последние три года, т.е. за 
период ответственности предыдущего соста-
ва правления Русского общества. 

Проводя анализ результатов этой работы, 
мы констатировали, что обществу удалось 
обеспечить выполнение своих основных 
целей – сохранение, изучение и популяри-
зация русского языка, культуры и традиций, 
воспитание чувства национального достоин-
ства и самоуважения, укрепление в себе и в 
наших детях национального самосознания, 
развитие диалога культур и сотрудничества 
между людьми разных национальностей. На 
конференции члены общества дали высокую 
оценку этой работы.

За три года мы определили для себя 
наиболее важные мероприятия, проведению 
которых уделяется первоочередное внима-
ние – День памяти жертв Второй мировой 
войны и День Победы 9 мая, а также еже-
годные Дни русской культуры. Традиции этих 
мероприятий сложились в нашем городе 
уже давно, но мы постарались улучшить их 
уровень и дополнить программу. Благодаря 
усилиям Русского общества последние 3 
года в День Победы у нас в городе звучит 
праздничный салют, в дополнение к митин-
гу памяти на братском кладбище проводится 
вечерний концерт в Парвенте. А Дни русской 
культуры проходят в течении 4 недель в сен-
тябре-октябре каждого года и объединяют в 
своей программе разноплановые мероприя-
тия на любой вкус – исторические викторины 
и лекции, народные игры, художественные 
выставки, театральные постановки, поэти-
ческие, творческие, музыкально-развлека-
тельные вечера и, конечно же, концерты 
самого разного содержания, от духовной и 
классической музыки до современной рус-
ской эстрады.

Постоянно ведется работа с ветеранами 
войны и пенсионерами, стараемся оказать 
им любую помощь – в оформлении юриди-
ческих документов, в продлении видов на 
жительство, в получении российских паспор-
тов, пенсий и социальных пособий. По мере 
возможностей оказываем и материальную 
помощь. 

Через прихожан, членов нашего обще-
ства, мы поддерживаем тесные связи с пра-
вославным приходом и воскресной шко-
лой, участвуем в организации Крещенских 
купаний, отмечаем православные праздни-
ки, приобретаем и передаем в дар наше-
му Свято-Никольскому храму церковную 
утварь. В 2014 году на собранные народные 
средства была написана и передана храму 
икона Преподобного Сергия Радонежского. 

- Какие цели на этот год?
- Надеемся, что в этом году мы смо-

жем сохранить должный уровень проведе-
ния наших главных мероприятий 8-9 мая 
и осеннего цикла Дней русской культуры. 
Но кроме этого, конечно же, постараемся 
уделить внимание и другим направлениям 
деятельности. 

Традиционно мы участвуем в Святках, 

Василий Гинько: 
за нас пусть говорят наши дела
25 марта состоялась очередная отчетно-выборная конференция 
Вентспилсского Русского общества, на которой обсуждались резуль-
таты работы, а также было избрано новое правление, которое будет 
руководить обществом в течении следующих 3 лет. Председателем 
правления единогласно был переизбран Василий Гинько, который 
руководит обществом уже с 2014 года. Именно его мы попросили рас-
сказать о жизни русской общины нашего города.

праздновании Масленицы, в городских меро-
приятиях на День моря и День города. В этом 
году обязательно представим наше обще-
ство на X фестивале национальных культур 
«Вентспилсский венок». 

Из новых идей – проведение фольклорно-
го праздника-фестиваля «Осенины». Идея 
этого праздника принадлежит молодой учи-
тельнице, руководителю ансамбля аутентич-
ной песни «Юрьев день» Полине Турковой. К 
сожалению, Курземский региональный центр 
НГО не поддержал этот проект, но тема нуж-
ная, интересная, и потому мы постараемся 
реализовать его от Русского общества.

- Удается ли в общество привлечь 
молодежь, за счет чего? Активна ли она? 

- Молодежь присутствует практически на 
всех наших мероприятиях, как в качестве 
зрителей и участников, так и в качестве 
помощников-волонтёров. А вот деклариро-
вать свою принадлежность к Русскому обще-
ству, писать заявления и оформлять член-
ство молодые люди не спешат. И это впол-
не объяснимо – в их возрасте мало кому 
интересно посещать собрания и конферен-
ции, хочется активных действий и реаль-
ной работы. Мы стараемся предоставить им 
такие возможности. В качестве волонтёров 
привлекаем к обеспечению различных меро-
приятий, к работе с ветеранами, к участию 
в молодежных проектах. Бывает, что ребя-
та приходят к нам уже со своими предложе-
ниями. В общем молодежь у нас достаточно 
активная и отзывчивая!

- Активны ли вы, чтобы о вас знали? 
Чего бы хотелось достичь в идеале? Что 
мешает?

- Мы вообще стараемся использовать 
любые возможности для проявления нашей 
активности, для организации встреч и обще-
ния наших членов. Например, 8 апреля мы 
обеспечили проведение в Вентспилсе меж-
дународной акции по популяризации грамот-
ности и русского языка «Тотальный диктант», 
в которой смогли принять участие все жела-
ющие. И в этот же день, 8 апреля, команда 
Русского общества приняла участие в посад-
ке подснежников и установлении рекорда 
Гиннесса в Вентспилсе.  На 28 апреля у нас 
намечено проведение общественного обсуж-
дения школьной реформы-2018, на которое 
приглашаем всех желающих. Более подроб-
ную информацию о проводимых мероприя-
тиях и годовой план работы можно посмо-
треть на нашем сайте www.ventro.lv .

Вообще у нас постоянно что-то происхо-
дит, но мы больше сконцентрированы на 
реализации своих проектов, на обеспечении 
их достойного уровня, а на информационное 
освещение результатов работы времени, как 
правило, не остается. Сделали и двигаемся 
дальше, а за нас пусть говорят наши дела. 
Возможно не все у нас получается идеально, 
потому что мы стараемся сделать многое. 

В целом у нас складывается конструк-
тивный диалог и сотрудничество с думой, 
с центром НГО, с другими общественными 
организациями и национально-культурными 
обществами. Как ни странно, мешать нам 
пытаются только местные представители так 
называемой «русской» партии «Согласие», 
которые на разных уровнях – и в думе, и на 
своих партийных заседаниях – не стесня-
ясь откровенной лжи и даже оскорблений, 
плетут небылицы, пытаясь очернить членов 
правления Русского общества и его деятель-
ность. Все это происходит за нашей спиной, 
даже без намека на какой-то диалог и обсуж-
дение – иначе эта ложь будет моментально 
опровергнута и раскрыта. Вероятно, отдель-
ные представители этой партии рассматри-
вают русскоязычных жителей нашего города 

исключительно как свой элек-
торат, считают их своей лич-
ной «дойной коровой» и готовы 
закидать камнями любого, кто 
делает что-то в интересах рус-
скоязычных без обеспечения их 
партийного пиара. Конечно, для 
политиканов выгоднее ничего 
не делать самим, но яростно 
критиковать других, выдумывая 
для этого различные поводы 
и создавая иллюзию активно-
сти. Но наше Русское общество 
абсолютно аполитично в своей 
работе, и мы не обращаем вни-
мания на эти мелочи.

Самое главное, чего нам 
хотелось бы достичь, – повы-
сить отзывчивость, степень 
активности и участия членов 
общества и простых горожан в нашей рабо-
те и в наших мероприятиях для сохране-
ния в Вентспилсе русских традиций, языка, 
культуры.

- Что молодежи дает наличие Русского 
общества, чему учатся здесь? Что дает 
старшему поколению?

- Молодежь у нас, прежде всего, учит-
ся самостоятельности и личной ответствен-
ности. Мы стараемся предоставить ребя-
там возможность проявить себя, реализо-
вать свои идеи и замыслы. Также помогаем 
расширить круг общения и как можно глубже 
познать русскую культуру, русскую историю 
и современность. Ежегодно мы помогаем 
выпускникам с поступлением в российские 
ВУЗы, отправляем старшеклассников на 
международные форумы и в образователь-
ные поездки. Детям помладше предоставля-
ем путевки в летний лагерь «Звездный» под 
Псковом. 

Для старшего поколения работа в Русском 
обществе – это возможность встречи и обще-
ния, возможность ощущать себя нужным и 
полезным, возможность делиться своими 
знанием и опытом. А также возможность 
находиться в привычной и позитивной среде 
родного языка и культуры. Также мы стара-
емся оказывать социальную помощь всем 
членам нашего общества, которые в ней 
нуждаются.  

- Каков ваш (Русского общества) вклад 
в культурное развитие города? Что удает-
ся донести, что нет?

- О проводимых мероприятиях я уже гово-
рил. Стараемся их максимально разнообра-
зить, не ограничиваясь только концертами 
и творчеством. Отдельным направлением, 
которое начало развивать именно Русское 
общество, является проведение спортивных 
мероприятий. Мы выступили организатора-
ми I и II городских Спартакиад националь-
но-культурных обществ, ежегодно проводим 
Народные игры по русским национальным 
видам спорта.

Особое внимание уделяем воспитанию 
и поддержанию духовности, при этом мы 
открыты для установления связей с любыми 
религиозными конфессиями.

Каждое из направлений нашей деятельно-
сти может быть интересно для жителей горо-
да. Мы видим свою задачу в предоставле-
нии возможностей, а каждый человек впра-
ве сам решать, как этими возможностями 
воспользоваться.

- Сколько членов общества на сегодняш-
ний день и как планируете развиваться?

- Сегодня в нашем обществе около 300 
членов. Также почетными членами Русского 
общества являются почти 90 ветера-
нов и участников войны, проживающих в 
Вентспилсе и Вентспилсском крае. Нашими 
прямыми партнерами по общественной рабо-
те являются также Вентспилсская Ассоциация 
Национально-Культурных Обществ (ВАНКО), 
Вентспилсское общество граждан России 
(ВОГР), Общество военных пенсионеров 
(ОВП), Общество активных женщин VASSA, 
хор «Славяне», ансамбль народной песни 
«Здравица», другие творческие коллективы. 

Именно представители этих партнер-
ских организаций сформировали новый 
состав правления, который будет работать 
следующие 3 года. Кроме меня в прав-
ление также единогласно были избраны 
Вера Анатольевна Перепелица (ВАНКО), 
Виктор Иванович Сапрыкин (ОВП), Анна 
Николаевна Петрова (VASSA), Валентина 
Николаевна Красноперова (хор «Славяне»), 
Елена Алексеевна Черкасова (ансамбль 
«Здравица»), Виктория Станиславовна 
Черноморская. Заместителями председате-
ля выбраны Анатолий Николаевич Зайцев 
(ВОГР) и Сергей Борисович Акимов. Именно 
одному из них я передам обязанности пред-
седателя после проведения майских меро-
приятий, когда попрошу освободить меня от 
этой общественной должности. 

  
- Как? Зачем?? Почему???

- Я твердо убежден, что на любых руко-
водящих должностях необходима своевре-
менная ротация. К чему приводит застой и 
засилье одних и тех же людей во власти, в 
государственном управлении, мы все знаем. 
И по советской истории, и по сегодняшним 
дням. 3 года – это достаточный срок для 
реализации своих замыслов и выполнения 
своих обещаний. Считаю, что мне удалось 
реализовать всё задуманное в управлении 
Русским обществом, а главное – поддер-
жать и сохранить его работу после трагиче-
ского ухода из жизни его основателя, Игоря 
Петровича Сазанова. 

Ни три года назад, ни сейчас никто не 
претендовал на должность председателя 
Русского общества по собственной инициа-
тиве. Но все мы решили, что никто ни впра-
ве отказываться от этих обязанностей, если 
об этом нас попросят члены общества. И 
я считаю это очень показательным. Никто 
из моих коллег по общественной работе не 
рвется к призрачной власти, но все готовы 
принять на себя ответственность при необ-
ходимости. Поэтому через полгода место 
председателя займет новый человек, со 
своими новыми идеями и желанием их реа-
лизовать. А я все равно останусь рядом со 
своими товарищами, в составе правления 
или нет, и также продолжу делать все, что 
в моих силах для развития и укрепления 
Русского общества.

Пожалуй, общественная работа являет-
ся наиболее сложной, потому что ведётся 
исключительно на энтузиазме, в свое лич-
ное свободное время, часто за счет лич-
ных средств. Она никак не оплачивается, по 
крайней мере в нашем Русском обществе. 
Эту работу часто не замечают, за неё редко 
благодарят, а некоторые персонажи норовят 
еще и «закидать камнями». И если люди про-
должают заниматься такой работой – значит 
они действительно болеют за свое дело, они 
неравнодушны и делают это по убеждениям. 

Хорошо бы и политикам относиться к 
своим обязанностям также ответственно и 
хотя бы раз в четыре года отчитываться 
перед избирателями о выполнении своих 
предвыборных обещаний. Четыре года – 
более чем достаточный срок для их реали-
зации или продвижения, а не только для их 
копирования для своей следующей предвы-
борной программы... 
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В последнее время, к сожалению, не 
оставляет чувство, что подобные мне люди, 
идущие своей дорогой и высказывающие 
нестандартное мнение, городской власти 
начинают мешать.

Рост объёма грузов непосредственно 
связан с увеличением числа 
работающих на предприятиях 
транзитной отрасли, а также с 
увеличением их заработной платы.
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Предпринимательство как стиль жизни
«Владельцы и руководители крупных 

предприятий, признают они это или нет, со 
временем превращаются в скучные маши-
ны для зарабатывания денег и получения 
власти, которую они дают. Для меня пред-
принимательство означает кое-что другое – 
творческий стиль жизни, возможность само-
выражения. До сих пор не всегда это уда-
валось, были взлеты и падения, но я никог-
да не испытывал разочарования по поводу 
выбранного пути. По образованию я инже-
нер-механик, за свою трудовую жизнь полу-
чил огромное количество знаний и опыт 
в различных отраслях. В Вентспилсе я не 
только родился, я всю жизнь чувствую свою 
нераздельную связь с этим городом и до 
сих пор благодаря своей работе ощущаю 
себя нужным здесь. Но в последнее время, 
к сожалению, не оставляет чувство, что 
подобные мне люди, идущие своей доро-
гой и высказывающие нестандартное мне-
ние, городской власти начинают мешать. Так, 
для строительства или реставрации своих 
объектов, предоставления услуг в различ-

Вентини еще не осознают, что они – 
Вентспилчанин Виго Свикекалнс уже четверть века проработал в туристиче-
ском, кораблестроительном, строительном бизнесе, а также в сфере услуг и 
торговли, считая себя в этих сферах мелким предпринимателем. На вопрос, 
почему за многие годы в какой-то из этих сфер он не вырос до ранга крупного 
или, по крайней мере, среднего, он без обиняков говорит, что никогда не ста-
вил перед собой такой цели. К тому же сейчас экономическая и политическая 
атмосфера в городе такова, что даже в статусе мелкого предпринимателя 
трудно продержаться, с осторожностью оценивает ситуацию Виго. 

ных конкурсных закупках охотнее выбирают 
«одноразовые», более послушные и деше-
вые предприятия из других городов, таким 
образом, на долю местных предпринимате-
лей остается эмиграция и безработица», – 
в словах Виго звучит не только горечь, но и 
осуждение такого отношения. 

Латышский дух, 
унаследованный от родителей

Предприниматель не отрицает, что иногда 
им, сыном латышского легионера, в бизне-
се руководил не холодный деловой расчет, 
а патриотические чувства. Он не сомнева-
ется, что это связано с жизненным при-
мером родителей. Когда отец после ста-
линских фильтрационных лагерей и рабско-
го труда на заводе по обогащению урана 
физически сломленным вернулся в родную 
волость Пузес, было ясно, что в силу различ-
ных обстоятельств остаться там невозмож-
но. Родители разобрали свой деревянный 
дом, построенный их предками и выдержав-
ший к тому времени уже триста лет, перевез-
ли его в Вентспилс, на улицу Инжениеру, и 

сложили его заново. Позднее дом обложили 
доступным в то время силикатным кирпи-
чом, и он продолжает служить семье Виго и 
по сей день. Наверное, в нем будут нянчить 
и внуков – первых близнецов в семье млад-
шей дочери Уны Виго уже дождался в про-
шлом году.  

«Не хочу изображать сентиментального 
романтика, но этот дом с его теплой «начин-
кой» из трехсотлетнего дерева заставляет 
меня задуматься о характере латышского 
народа – мы так же смогли за фасадом, зача-
стую насильственно построенным чуждой 
властью, глубоко в душе сохранить свою 
латышскость, свою сущность. Одно из прояв-
лений этой сущности, на мой взгляд, стрем-
ление латышей, и в первую очередь кур-
шей, строить лодки и корабли – для рыбной 
ловли или дальних путешествий. Советская 
власть препятствовала этому стремлению, 
ведь разрешить лодки, куттеры и яхты озна-
чало бы дать людям, по крайней мере, отно-
сительную свободу», – Виго вспоминает то 
время, когда в 2009 году появилась воз-
можность исполнить мечту юности – вместе 
с единомышленником создать предприятие 
«Ventspils kuģu būvētava» («Вентспилсский 
судостроительный завод»). На тот момент 
у него уже была строительная и туристиче-
ская фирма, на ее базе в бывших армей-
ских помещениях, недалеко от корабельных 
доков герцога Екаба, Виго вместе с умелы-
ми ремесленниками и единомышленниками 
начал капитально перестраивать купленные 
за рубежом куттеры и лодки, чтобы можно 
было использовать их как развлекательные 
суда. Вначале это не было источником дохо-
да, больше ради удовольствия, и чтобы про-
верить свои навыки. 

«Мы хотели развивать этот бизнес, пото-
му что люди стали более обеспеченными, в 
принципе, многие уже могли себе позволить 
не только автомашину, но и яхту. Мы с само-
го начала доказали, что можем строить и 
перестраивать не хуже финнов, шведов или 

норвежцев. Но заказы закончились, а с ними 
и финансирование», – Виго утверждает, что, 
несмотря на это, у него не пропало жела-
ние продолжить начатое где-нибудь в другом 
месте в Вентспилсе. 

Моряки не кланяются скользкой власти
Вико не изучал, были ли среди предков 

Свикекалнсов рыбаки или моряки. Наверное, 
нет. Сам предприниматель тоже не стремил-
ся работать на рыболовецком судне или 
корабле дальнего плавания, так как в совет-
ские годы все равно препятствием послужи-
ла бы «неправильная» биография отца. Но 
лодки, куттеры и яхты его впечатляли всег-
да: как из дерева, металла или пластмас-
сы можно создать нечто такое, что вместе 
с человеком способно противостоять дикой 
силе моря и океана? Работая на админи-
стративной работе в богатом в то время кол-
хозе «Красный маяк», время от времени он 
приходил наблюдать, как в доке и мастер-
ской работали почти триста судоремонтни-
ков и мастеров по перестройке судов, как 
здесь же в отдельном уголке, используя 
мудрость дедов и свои умелые руки, дере-
вянные лодки создавал седовласый мастер 
ливского происхождения Дидрикис Валтс и 
его ученики. 

«Не думая, что когда-то мне это пригодит-
ся, с ранней молодости я штудировал лите-
ратуру по строительству лодок и яхт, читал 
об их снаряжении, навигации и других мор-
ских премудростях. Это было действительно 
интересно! Незабываемыми были рассказы 
старых рыбаков и моряков об их приключе-
ниях, которые нередко звучали как легенды 
– хочешь верь, хочешь нет. С тех пор, как 
перестали существовать рыбацкие колхозы 
со своим огромным флотом, ремонтной и 
обслуживающей инфраструктурой, что при-
шло на их место, чтобы латыши не переста-
ли бороздить морские просторы?» – об этом 
Виго нередко задумывался сам и вместе с 
другими энтузиастами. Потому что море, по 

В условиях, когда Вентспилсский свобод-
ный порт уже в течение нескольких лет пере-
живает спад объёма переваленных грузов, 
это действительно значимое достижение. 
Президент «Балтийской ассоциации – транс-
порт и логистика» Инга Антане подчеркну-
ла, «Транзитная отрасль – одна из важней-
ших отраслей народного хозяйства Латвии 
с непосредственным влиянием на развитие 
нашего государства.  Поэтому мы должны 
делать всё, чтобы способствовать разви-
тию нашего порта, так как именно там име-
ется огромный потенциал рабочей силы и 
возможности конкурентоспособной оплаты 
труда.  Показатели деятельности этого года 
свидетельствуют о том, что позиция BATL 
была правильной и целенаправленно сфо-
кусированной, позволив предприятиям полу-
чить новые каналы транзита”. 

Рост объёмов переваленных грузов пере-

Предприятия «Балтийской ассоциации – транспорт 
и логистика» быстро повышают грузооборот
Вентспилсский порт в первом квартале этого года после длительного 
спада объёма переваленных грузов испытал серьёзный рост деятель-
ности, на 17% превысив показатели прошлого года, и это в большой 
степени благодаря работающим в порту предприятиям, управляемых 
Рудольфом Мерони.  Особенно значимыми для роста объёма грузов 
Вентспилсского порта были показатели деятельности предприятий, 
входящих в «Балтийскую ассоциацию – транспорт и логистика» (BATL), 
которые повысили объём перегруженных грузов на   52%, а отдельные 
предприятия – даже больше, чем в два раза. 

жили абсолютно все предприятия BATL, 
также и те, которые занимаются перегрузкой 
нефтепродуктов.  Предприятие Ventbunkers 
за три месяца в целом перегрузило на 14% 
грузов больше, чем в прошлом году, достиг-
нув 850 тысяч тонн; самый серьёзный рост 
пережило в феврале, когда было перегруже-
но на 43% больше тёмных нефтепродуктов, 
и 56% больше светлых нефтепродуктов. 

Объём перегруженных грузов 
Вентспилсским торговым портом, оказываю-
щим стивидорные услуги по перевалке сыпу-
чих и генеральных грузов, вырос на 40% – 
806 тысяч больше, чем в прошлом году.  

Больше чем в два раза объёмы грузов 
выросли и на угольном терминале Baltic Coal 
Terminal, достигнув 1,237 миллиона тонн, что 
на 111% больше, чем в прошлом году. Самый 
большой рост перегруженных грузов был в 
январе, когда было перегружено на 449% 
больше, чем в первый месяц 2016 года.  

Президент BATL Инга Антане подчеркну-
ла, что “эти цифры ясно показывают, что 
у Вентспилсского порта и у работающих в 
нём предприятий есть будущее, и только 
от на самих зависит, продолжится ли тен-
денция роста объёма грузов насколько она 
будет устойчивой, поэтому мы не должны 

рисковать -безработицей, непродуманными 
решениями в развитии коридора транзита 
и тормозить старания привлечения новых 
грузов».  

В свою очередь железнодорожный пере-
возчик грузов Baltijas Ekspresis в первый 
квартал этого года свои показатели увеличил 
более чем втрое.  Если в первом квартале в 
прошлом году Baltijas Ekspresis перевёз гру-
зов в размере 911 898 тонн, то в этом году 
они достигли уже 3 124 879 тонн, что явля-
ется рекордом за всё время существования 
предприятия. 

Самый большой прирост объёмов грузов 
был в марте, когда объём грузовых перевоз-
ок увеличился более чем в 4 раза и достиг 
415% по сравнению с мартом прошлого года.  
К тому же тем роста был с растущей дина-
микой – по сравнению с прошлым годом, в 
январе объём перевозок достиг 310%, а в 
феврале – 316%. 

В планах предприятия – до конца года 
перевезти больше десяти миллионов тонн 
грузов. Этот объём будет самым большим в 
истории существования компании, и чтобы 
добиться такого объёма перевозок, созданы 
40 новых рабочих мест. 

“Baltijas Ekspresis переживает стремитель-

ный рост – в течение нескольких месяцев 
среднее число оправленных предприятием 
поездов в течение суток увеличилось с 5 до 
18 грузовых поездов ежедневно. Согласно 
росту объёма, мы увеличили число работа-
ющих до 241 работника, и в сотрудничестве 
С Рижским государственным техникумом в 
Вентспилсе организовали обучающую про-
грамму, в рамках которой основы профес-
сии железнодорожника осваивают 14 моло-
дых людей.  В разрезе года число работни-
ков увеличилось на 30%, а средняя зарпла-
та – на 24%, достигнув 1492 евро. На произ-
водстве предприятия зарплаты выросли на 
28%,” рассказал председатель правления 
Baltijas ekspresis Марис Бремзе.  

В свою очередь Инга Антане указала на то, 
что поразительные показатели работы пере-
возчика грузов отражаются также в росте 
объёма переваленных грузов предприятий, 
работающих в Вентспилсском порту, позво-
ляя транзитной отрасли пережить ренес-
санс. «Целенаправленная работа увенча-
лась успехами. Как видим, рост объёма гру-
зов непосредственно связан с увеличением 
числа работающих на предприятиях транзит-
ной отрасли, а также с увеличением их зара-
ботной платы”, – сказала Инга Антане. 
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22 апреля по всей Латвии пройдёт Большая толока! У Айварса Лембергса есть мнение, 
что в Вентспилсе Большую толоку проводить не надо, так как Вентспилс – чистый и ухо-
женный город… Поэтому 22 апреля мы приглашаем принять участие в Большой толоке за 
пределами городской территории.  

22 апреля вентспилчане отправятся на Большую толоку

Первое место
Приглашаем всех, кто любит море и дюны, 

и хотел бы насладиться свежим морским воз-
духом в хорошей компании единомышлен-
ников, с 9.30-10.00 собраться на автостоян-
ке на старой Ужавской дороге, возле Шляпы 
Лембергса, чтобы вместе отправиться в т. н. 
район натовского спуска. 

Очистим прилегающую к городскому пляжу 
дюнную зону и берег моря от оставленно-
го вентспилчанами мусора. Очистим сосно-
вый лес от «добра», оставленного советской 
армией. После благодарного и плодотворно-

го труд, около 12.00, отведаем суп сельской 
кухни, который приготовят для нас хозяйки 
из Варвской волости, поделимся впечатле-
ниями от хорошо и с пользой проведённого 
дня и сфотографируемся вместе на память.  

Пригласим с собой и больших и маленьких 
членов семьи и соседей, а также не забудем 
взять с собой своих домашних любимцев.  

Желательно заранее записаться на уча-
стие в толоке, чтобы можно было позабо-
титься о необходимом количестве перчаток 
и мешков.

Запись на толоку:  Оярс Гринбергс, теле-

фон: 29274307, ogrinbergs@
gmail.com.

Второе место
Уже четвёртый год 

Вентспилсское отделение 
Национального объединения, в 
рамках Большой толоки, вме-
сте с руководством самоуправления и жите-
лями Таргальской волости Вентспилсского 
края принимают участие в уборке пляжа 
в Лиепене.  Толока начнётся в 9.00. Сбор 
в посёлке Лиепене Вентспилсского края, 
у публичного подъездного пути к морю. 
Лиепене мы выбрали потому, что уборка в 
городе Вентспилсе не производится в день 
толоки, а Лиепене находится в 12 кило-
метрах от Вентспилса, в красивом месте, 

куда горожане летом часто ездят 
отдохнуть в природной естествен-
ной среде.   

Всё необходимое для работы – 
мешки, перчатки, транспорт для 
вывоза мусора обеспечит волость… 
и наши рабочие руки. Совместим 
приятное с полезным (2-4-часовая 

прогулка вдоль берега моря и приморско-
му лесу). После работы мы все обычно 
собираемся в кемпинге, которым управляет 
местный лесник, где угощаемся как взятым 
с собой, так и приготовленным волостным 
головой (суп, шашлык и т.п.), а также прово-
дим время за интересной беседой.  

Запись на участие в толоке: Бруно 
Юршевицс, телефон 27759559, bruno.
jursevics@inbox.lv. 

большая сила
его мнению, никогда не было только местом 
добывания денег, оно формировало и зака-
ляло характер народа, его дух, давало силу 
выдерживать любые политические и эконо-
мические бури. Настоящие моряки никогда 
не будут кланяться скользкой власти или 
толстому кошельку, это исключено. Может 
быть, поэтому нынешние народные псев-
долидеры так мало делают для укрепления 
мореходства и рыболовства, не веря в тео-
рии заговоров, иногда все же задумывается 
о ситуации в Вентспилсе Виго. 

Будет существовать то, что преобразится 
Предпринимателя не покидает мысль, 

что связанный с прежними временами рас-
цвет мореходства и рыболовства (возможно, 
только в количественном отношении, но тем 
менее) и дальнейший спад сегодня можно 
было бы компенсировать строительством 
кораблей и лодок, обслуживанием местных 
и зарубежных яхт. К сожалению, старания в 
этом направлении, преимущественно част-
ных лиц, не находят поддержки у местной 
власти. В свое время Виго участвовал в 
основании Вентспилсского яхт-клуба и полу-
чении Синего флага в яхтенном порту, ждал 
и не дождался ощутимого роста числа плав-
средств, принадлежащих местным владель-
цам. Яхт-клуб около десяти лет назад умер 
естественной смертью. Несмотря на то, что 
отец города радовался основанию клуба как 
золотой пуговице на белом мундире яхтенно-
го порта. Но, видимо, быстро понял, что этот 
блеск кармана не наполнит, и на этом точка. 
Не учитывалось, что для того, чтобы чело-
век сжился с морем, должны пройти годы, и 
положительные изменения могут появиться 
только в следующих поколениях.

«Но ведь когда-то в вентспилсских учеб-
ных заведениях были викторины «Любишь 
ли ты море?», дети соревновались в вязании 
узлов, изучали и чествовали память извест-
ных латвийских моряков. Нет этого всего, 
потому что это не приносит городу быстрой 
и громкой славы. А Вентспилсская дума без 
показухи жить не может, это давно извест-
но. Может быть, рекорд Гиннесса по посад-
ке подснежников у кого-то вызовет крат-
ковременный прилив патриотизма, но если 
бы деньги были потрачены на поддержку 
талантливых детей, это дало бы больше 
для будущего», – с мрачной иронией гово-
рит Виго. 

Виго не обучался на моряка, но успеш-
но освоил вождение судов. Знания в обла-
сти кораблестроения Виго Свикекалнс полу-
чал как путем самообразования, так и на 
престижных курсах, семинарах и выставках 
во Франции, Германии, Италии, Швеции и 
Финляндии, где у него была возможность 
получить консультации у специалистов 
мирового уровня в этой отрасли. Теперь 
он обладает знаниями в таком объеме, что 
даже из-за границы поступают просьбы дать 
консультацию в таких специфических вопро-
сах, с которыми местные специалисты не 
справляются. Когда позже процесс строи-
тельства яхт все же был начат на террито-
рии города, рядом с яхтенным и рыболовец-
ким портами, Виго вместе со своими пре-

красными помощниками с нуля построил два 
куттера, 12 и 7 метров, один для германско-
го, другой для шведского рынка. Меньший 
из куттеров работал от солнечных батарей. 
Большую помощь в этой необычной работе 
оказали руководитель Вентспилсского биз-
нес-инкубатора Салвис Рога и ученые из 
Вентспилсской высшей школы. К сожале-
нию, и в этот раз пришлось прервать строи-
тельство судов из-за нехватки финансирова-
ния. Всего под руководством Виго построены 
или подверглись капитальному ремонту 27 
лодок и куттеров, многие из которых позд-
нее получили международное признание. 
Когда эта работа могла бы быть возобновле-
на, предприниматель не имеет ни малейшего 
представления. Он рассказывает, что в отда-
ленные планы входило не только строитель-
ство яхты длиной в пару десятков метров, но 
и строительство крупного катамарана, кото-
рый можно было бы использовать, к при-
меру, чтобы покатать туристов, прибывших 
в Вентспилс на автобусе, вдоль берега или 
даже до самой Колки или Лиепаи. К сожа-
лению, самоуправление таких заказчиков 
не хочет или не может привлечь, и помочь 
создать условия для исполнения подобного 
заказа – тоже нет. 

Местные предприниматели остаются 
за бортом

 «Некоторое время я был главным инже-
нером крупного предприятия, заместителем 
главврача в больнице, даже преподавате-
лем поработал в профессионально-техни-
ческой школе. Однако самое большое удов-
летворение я получил от участия в строи-
тельстве уникальных для Вентспилса объ-
ектов в качестве предпринимателя. Может 
быть, это совпадение, но и они связаны с 
водой – фонтан «Солнечные лодочки» в 
Новом городе, водный каскад «Капли» возле 
Вентспилсской высшей школы, обустройство 
пляжа. Работы не были грандиозными по 
своим объемам, но безгранично интересны 
по своим техническим решениям, у которых 
в Латвии в тот момент не было аналогов.  
Фонтаны свели меня с выдающимся скуль-
птором Глебом Пантелеевым, художницей 
Интой Бергой и многими, многими другими 
интересными людьми. Это было то время, 
когда заказчики в лице городского руковод-
ства еще прислушивались к предложени-
ям творческих людей и исполнителей работ 
и вносили коррективы в ходе реализации 
проекта. Сейчас чувствуется, что бюрокра-
тия самоуправления в своем высокомерии 
и упрямстве на это больше не идет, и вправ-
ду жаль. 

Но больше всего Виго огорчает вроде бы 
верный с формальной точки зрения порядок 
закупок в думе, который все же, по сути, дис-
криминирует местных предпринимателей и в 
результате которого заказы отдаются людям 
из других городов и краев, предложившим 
демпинговые цены. 

«Я не верю, что этот процесс нельзя упо-
рядочить и сделать его приемлемым для 
местных предпринимателей. Виной тому, 
по-моему, нежелание, поскольку такой поря-
док позволяет скрытым путем рассчитаться с 

неугодными претендентами из Вентспилса», 
– убежден Виго, который взвешивает воз-
можность перенести строительство судов в 
другой город или поселок в Курземе. До сих 
пор средства на создание лодок и куттеров 
нередко брались из заработанного в дру-
гих отраслях, но теперь спад вентспилсской 
экономики и то, что люди покидают «город с 
завтрашним днем», начали угрожать и дру-
гим сферам диверсифицированного бизне-
са. Пока надежды Виго связаны только с 
туризмом и использованием недвижимого 
имущества. Шансы получить заказ в закупоч-
ных конкурсах меньше, чем в лотерее, где 
победителя специально не ищут. 

Пять шагов в завтрашний день
Чтобы можно было действовать, для себя 

и своих единомышленников, Виго написал 
и предлагает программу пяти шагов, основ-
ной мотив которой: будет существовать то, 
что сможет преобразиться. Но это касается 
не только своей работы или личной жизни. 
Перемены должны охватить весь город и 
начаться – с изменения людского мышле-
ния. Вентспилчане наделены силой, только 
сначала… 

 «Найдем в себе силы осознать, что в усло-
виях единовластия мы приучены думать, что 
являемся невыразимо прекрасным (и даже 
самым умным!) пупом Латвии и иногда даже 
всего мира. Самолюбованием мы огради-
ли себя от остального государства и мира, и 
даже не пытаемся разглядеть, что и в других 
местах что-то происходит, и зачастую даже 
лучше, чем у нас. Пришло время перейти от 

дикого капитализма и авторитаризма к соци-
ально ответственной политике, ориентиро-
ваться на образование детей и молодежи не 
только ради их побед в престижных олим-
пиадах и конкурсах, но и для достижений в 
области применения демократических цен-
ностей в жизни», – призывает Виго. 

Он обозначил ориентиры и для близких 
ему отраслей: нужно уменьшить существу-
ющее бюрократическое давление на мел-
ких предпринимателей, упростив, напри-
мер, размещение рекламы в публичном про-
странстве, ремонт фасадов зданий, процеду-
ры закупки. Остро стоит вопрос о поддержке 
таких предпринимателей, что должны были 
бы делать юристы самоуправления и специ-
алисты в созданных для таких целей кон-
сультативных центрах. Полезно было бы 
обучение предпринимателей в вопросах раз-
вития бизнеса, средства, потраченные на 
это самоуправлением, потом вернулись бы в 
думскую кассу в виде налогов. Нужно актив-
но поддерживать изготовление импортоза-
мещающих продуктов, устройств, транспорт-
ных средств, в том числе, лодок, куттеров и 
яхт. Хватит делать вид, что это забота толь-
ко частных предпринимателей: государство 
и самоуправление могут оказать косвенную 
поддержку в этих процессах бесчисленным 
количеством способов, была бы смелость и 
желание это сделать. На своем опыте я этого 
больше не чувствую, – признает предприни-
матель, все же не теряя оптимизма. – Если 
в городе сложно с переменами, они должны 
родиться. Время близится», – в словах Виго 
слышится неизбежное будущее. 



«От сердца к сердцу 
в Вентспилсе». 
У старых морских 
волков

Вентини еще не осознают, 
что они – большая 
сила. Беседа с Виго 
Свикекалнсом

Иди и работай, 
тогда ты чего-то 
добьёшься!

22 апреля – 
на Большую 
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Ventspilnieks.lv всем 
своим читателям 
желает радостной, 
светлой и полной 
надежд Пасхи!  

В первое воскресенье после первого весеннего полнолуния весь христианский мир отмечает 
Пасху – Воскресение Иисуса Христа на третий день после его страданий и распятия на 
кресте. Радостное событие это и для каждого из нас.  Так как наступление Пасхи ясно и 
недвусмысленно даёт понять – весна уже здесь, на расстоянии вытянутой руки! Даже в том 
случае, если на улице царит прохлада, дует колючий ветер, кружатся снежинки – мы точно 
знаем, весна будет!  Не зря Пасха с древних времён отмечалась как праздник прихода весны. 
Пасха – это и время надежды, и весь христианский мир в событии Пасхи видит происходящее 
чудо.  Воскресение - это что-то абсолютно сверхчеловеческое, мистическое, великое, что-то 
такое, что показывает: Господь творит чудеса, на Пасху говорят – чудеса сбываются!   

Светлой и радостной Пасхи! 

И если так, то может быть пришло 
время добрых чудес и для Вентспилса 
и вентспилчан. В прошлом номере мы 
рассказали об обществе «Для процве-
тания Вентспилса», которое практи-
чески еще не начало по-настоящему 
работать, но уже помогло и нескольким 
семьям, в которых растут дети с осо-
быми нуждами, и пансионату «Селга», 
и “Дому милосердия», и поддержало 
еще много добрых дел. Почему мы гово-

рим об этом именно во время Пасхи?  
Потому, что это общество – надежда для 
каждого, кому нужна помощь, которую 
государство или местная власть по той 
или иной причине не хочет или не может 
оказать.  Потому, что целый ряд рабо-
тающих в Вентспилсском порту пред-
приятий, в том числе АО “Ventbunkers,” 
АО “Baltijas ekspresis”, АО “Unifreight 
Logistics”, АО “Ventspils tirdzniecības 
osta”, АО “Kālija parks” и другие, значи-

тельные денежные суммы отдают на 
благотворительность, а не направляют 
всю прибыль в дивиденды. И в резуль-
тате у какого-то ребёнка есть слуховой 
аппарат, кто-то сможет провести доста-
точно дорогое, но неоплачиваемое 
государством лечение, еще для како-
го-то ребёнка приобретён музыкаль-
ный инструмент, какой-то семье оказа-
на помощь в ремонте крыши дома – все 
эти добрые дела перечислять можно 

еще долго… Кому-то, возможно, это 
покажется мелочью, кто-то равнодуш-
но передёрнет плечами, а кто-то, кому 
оказана помощь, получил надежду на 
лучшее будущее.  Каждый может прий-
ти в бюро общества «Для процветания 
Вентспилса» на улице Саулес, с 10.00-
17.00, ежедневно, кроме воскресенья. 

Что в старые времена, да и в наши 
дни, Вентспилсу приносило расцвет? 
Это незамерзающий Вентспилсский 
порт и, конечно, люди, которые в нём 
работают. Поэтому в эти Пасхальные 
дни хочется надеяться, что предприятия 
порта вместо искусственно ставящихся 
препонов впредь от городской власти 
получат всю необходимую поддержку. 
Ведь откуда в кошелёк города сыпется 
львиная доля доходов? Из порта и пор-
товых предприятий. Только одно АО” 
Ventbunkers” в бюджет самоуправления 
города Вентспилса в 2015 году пере-
числило более миллиона евро, и это, 
право, число не маленькое. На предпри-
ятиях Вентспилсского порта обеспечены 
рабочие места очень многим вентспил-
чанам.  И это тоже немало.  По сути, 
от того, насколько хорошо идут дела у 
порта, зависит и то, насколько хорошо 
будет жить город. Правда, после разго-
воров с вентспилчанами иногда кажется, 
что вместо хорошо известной брусчатки 
люди больше хотели бы чуткости, чисто 
человеческого понимания. Хочется наде-
яться, что так оно и будет. 

Потому что Пасха – это время надеж-
ды. На Пасху говорят – чудеса сбыва-
ются. Ventspilnieks.lv всем своим читате-
лям желает радостной, светлой, полной 
надежд Пасхи! 


